
OCENĚNÍ
Na Bále Spokojeného do-
mova byla vyhlášena první 
Cena Jiřího Flekny pro ak-
tivní osobnosti s handica-
pem. Kdo ji převzal? 
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BAGRY 2025
Je za námi velká prezen-
tace městských investic. 
Co se letos bude stavět? O 
čem jste možná nevěděli? 
A na co jste se ptali?
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DUBEN 2025

VÝSTAVA
Galerie Konírna představu-
je výstavu malířky Michaely 
Vélové Maupicové, absol-
ventky zdejší ZUŠ, jejíž díla 
vlastní i Národní galerie.
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Chystá se velká proměna areálu ZUŠ, 
pěvecké sbory se dočkají vlastního pavilonu

INZERCE

Základní umělecká škola funguje  
v Mnichově Hradišti již téměř sedm 
desítek let, poslední roky však pro 
ni byly zlomové. Od roku 2024 má 
nového zřizovatele, také nové vede-
ní. A připravuje se její modernizace  
a rozšíření o nový pavilon. Jak dale-
ko je realizace tohoto záměru?

Škola dlouhodobě funguje  
v městské budově č. p. 38 v Palac-
kého ulici. Od 1. ledna 2024, kdy byl 
završen proces transformace školy, 
převzalo od Středočeského kraje její 
zřizování i provoz město. Ve stejné 
době dlouholetý tandem ve vedení 
ZUŠ – ředitelku Evu Ševců a její 
zástupkyni Alenu Hejlovou (obě jsou 
laureátkami ceny města za celoži-
votní přínos) – vystřídal Jan Čížek 
s Magdalenou Linkovou. Samotná 
budova a přilehlý areál jsou však 
pro další rozvoj školy určitým limi-
tem. Prostory jsou zastaralé, špatně 
přístupné, energeticky neúsporné, 
nevyhovují různorodým potřebám 
jednotlivých oborů a hlavně žákům, 
učitelům a návštěvníkům kapacitně 
nedostačují. Pracovníci investičního 
odboru městského úřadu ve spo-
lupráci s vedením města, vedením 
ZUŠ a architektem města tak již přes 
rok promýšlí, zda a jak proměnit stá-
vající areál školy, a kde na to najít 
finanční prostředky. 

V roce 2024 rada města schvá-
lila záměr rozvoje areálu, na základě 
kterého dojde nejen k rekonstrukci, 
energetickým úsporám a zajištění 
bezbariérového přístupu do stávají-
cí budovy. Na dvoře školy by měla 

být zdemolována stávající skladová 
budova a měl by ji nahradit nový 
objekt, který bude sloužit jako zku-
šebna sborů a koncertní sál. Dojde 
tím zároveň k uvolnění prostor pro 
ostatní obory v hlavní budově školy.

V letošním roce bylo připrave-
no výběrové řízení s cílem vybrat 
architektonický tým, který zpracuje 
studii modernizace a přístavby ZUŠ. 
Podrobná architektonická studie pro-
věří prostorové možnosti areálu, na-
vrhne architektonické řešení rekon-
strukce hlavní budovy a novostavby 

i jejich vnitřní vybavení a ověří ce-
novou náročnost staveb. Architekti 
se budou  muset vypořádat s histo-
rickou hodnotou domu z 19. století  
a památkovou ochranou budovy. 

Na základě doporučení ar-
chitekta města Jana Světlíka byla 
oslovena tři přední architektonická 
studia, která městu podala cenové 
nabídky a předložila svá portfo-
lia. Hodnotící komise navrhla ke 
spolupráci oslovit liberecké studio 
ATAKARCHITEKTI, které má za 
sebou mimo jiné špičkové návr-

hy a realizace, jako jsou knihovna  
a spolkové centrum ve Vratislavicích 
nad Nisou nebo nízkoprahový klub  
v Nové Pace. Rada města tento 
výběr schválila a studio tak bude 
během letošního roku pracovat na 
architektonickém návrhu. Pokud pů-
jde vše podle plánu, bude studie ná-
sledně rozpracována do podrobné 
projektové dokumentace a projekt 
získá nezbytná povolení na přelomu 
let 2026 a 2027.   ...2

JARO JE TU!

Milí Hradišťáci,
školáci si v březnu užili jarní prázdniny, které letos snad až na jediný 

den byly skutečně jarní. To ovšem neznamenalo, že by si milovníci sněhu 
neužili lyžovačku. Místy se lyžovalo dokonce i na krásném novém sně-
hu. Ideální podmínky měli ale také pěší výletníci nebo ti, kteří vyrazili na 
procházky do prosluněných uliček mezi vinné sklípky třeba pod Pálavu. 
Nyní jsou před námi Velikonoce, svátky jara. Doufejme, že díky pozdnímu 
datu také nabídnou ideální počasí a že si užijeme slunečný prodloužený 
víkend.

V březnu jsme si s místostarostou Janem Marešem několikrát prošli 
ulici Víta Nejedlého. Nejnáročnější investiční akce města letošního roku 
probíhá dle plánu. Stejně jako při každé rekonstrukci se i tady objevují 
věci, které jsme nečekali, a naopak marně hledáme něco, s čím se počí-
talo. Ve spolupráci s dodavatelem SaM silnice a mosty a. s. z České Lípy 
a spoluinvestorem, Krajskou správou silnic Středočeského kraje, se daří 
zádrhele řešit a stavba postupuje mílovými kroky. Z objemu výkopových 
prací je přitom skutečně vidět, že se jedná o velkou rekonstrukci a ne jen 
„přeasfaltování“. Moc se těším, až bude na podzim hotovo. Jednak si od-
dechneme, naše trpělivost bude zároveň odměněna krásným výsledkem.

V dubnovém Kamelotu nemůže chybět pozvání na tradiční slavnost 
na konci dubna – na stavění máje a pálení čarodějnic. Doufám, že „čáry“ 
letos vyjdou a počasí nás nevypeče jako vloni.

Jiří Plíhal, starosta města

INZERCE

MNICHOVO HRADIŠTĚ - v ulici V Cestkách 

Nabízíme k prodeji nebo pronájmu 
prostory pro služby a obchod a byty  

Stavokombinát s.r.o.                           tel. 602 447 921 
Vesecká 97/12          mail: janeba@stavokombinat.cz 
460 06   Liberec 6               https://www.stavokombinat-invest.cz/ 

 

Předpokládaný termín dokončení během roku 2025 

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ II. etapa 

Nabízíme zvýhodněnou hypotéku za 3,29% p.a. Platnost nabídky do 30. 6. 2025 

DS Tyl uvádí: Tchyně na zabití!
Také máte doma tchyni? Tak to 
určitě znáte... Tchyně na zabití se 
jmenuje nová hra od Jakuba Zindul-
ky, kterou pro vás aktuálně zkouší 
Tyláci. Její premiéra je naplánová-
na na 26. dubna 2025 od 19 hodin  
v městském divadle. 

Přijďte se podívat na komedii  
o vztazích mezi tchyní a zetěm, 
snachou a tchyní, matkou a dcerou, 
synem a matkou, mezi mladými 

manžely a konečně (a hlavně) mezi 
tchyněmi. Na komedii, ve které se 
dějí věci mezi nebem a zemí. Před-
stavení je vhodné pro diváky od 15 
let! Hrají: Iva Flodrmanová, Jiřina 
Vodáková/Aneta Hoření, Tereza 
Poršová a Jakub Dvořák. 

Předprodej vstupenek probíhá  
v městském infocentru nebo online 
na webu města. Těšíme se na vidě-
nou v divadle! (ah)

V zamýšleném pavilonu by měl vzniknout mimo jiné koncertní sál. Foto: Archiv ZUŠ Mnichovo Hradiště
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TELEGRAFICKY 
Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA

ULICE KOLEM MĚSTSKÉHO KINA SE DOČKAJÍ NOVÉHO KABÁTU
Aktuálně běží výběrové řízení na dodavatele rekonstrukce ulic Sme-

tanova, Žižkova, Dr. Hořice a Ivana Olbrachta. Stavba bude letos zahá-
jena v koordinaci se správci sítí a bude probíhat po etapách. Posouvat 
se bude každého půl roku dál s tím, že v konkrétní lokalitě vždy nejprve 
proběhne obnova sítí, následně nastoupí stavební firma, která zrekonstru-
uje uliční prostor.

SOCHA PANNY MARIE BUDE VYVEDENA Z PÍSKOVCE
Po sejmutí kopie sochy Panny Marie z mariánského sloupu na 

náměstí bylo jasné, že sloup bude třeba osadit sochou novou. Radní 
rozhodli, že nová kopie bude vyvedena z bloku pískovce, nepůjde tedy  
o levnější, ale mnohem méně trvalý cementový výdusek. Odhadovaná 
pořizovací cena nové sochy je cca jeden milion korun. Konkrétního uměl-
ce, který novou sochu dle originálu uloženém v lapidáriu na zámku zhoto-
ví, bude město teprve hledat.

KVŮLI OPRAVĚ SOCH NA POŠTĚ VYROSTE NA NÁMĚSTÍ LEŠENÍ
V květnu a červnu bude probíhat restaurování soch na střeše ně-

kdejší spořitelny, dnes pošty. Zásah si žádá špatný stav soch. Vzhledem 
k nedostatečnému přístupu ze střechy kulturní památky vyroste před re-
staurátorským zásahem na náměstí vysoké lešení.

PODPORA TURISTICKÝCH CYKLOBUSŮ ZE STRANY MĚSTA TRVÁ
Také v letošní turistické sezóně podpoří město Mnichovo Hradiště 

cyklobusy, které zajišťují přepravu cyklistů po Českém ráji. Rada na jejich 
organizaci uvolnila částku 15 tisíc Kč.

HOSPODA NA SALABCE KONČÍ, NÁJEMCE PODAL VÝPOVĚĎ
Nájemce Hospody Na Salabce se rozhodl změnit působiště a podal 

výpověď nájemní smlouvy. V sobotu 12. dubna se tak v hospodě odehraje 
rozloučení s podnikem. Objekt zůstane následně prázdný, než pro něj 
město najde jiného nájemce nebo jiné využití. Dosavadní nájemce bude 
nyní působit v Hospůdce Na Braňce.

KVALITNĚJŠÍ PŘIPOJENÍ K INTERNETU DÍKY NOVÉ OPTICKÉ SÍTI
Společnost Cetin bude v místní části Veselá pokládat optické kabe-

ly. Rada města souhlasila se zřízením věcného břemene. K modernizaci 
datové sítě bude docházet v příštích letech, Veseláci se tak výhledově 
dočkají rychlejšího internetového připojení.

 
VYTÁPĚNÍ MĚSTSKÝCH BUDOV LEVNĚJŠÍ O 27 PROCENT

Společnost ČEZ Energo (dříve ENESA) seznámila město s cenovým 
předpisem za dodávky tepla v letošním roce. Po loňských 750 Kč za GJ 
tepla bude letošní cena nižší o 27 procent – ČEZ si bude za GJ účtovat 
546 Kč.

OBNOVA KRČKU V MŠ JASELSKÁ ZA 1,3 MILIONU KČ
Radní posvětili výběr zhotovitele, který obnoví prosklený spojovací 

krček mezi hlavní budovou a pavilonem MŠ Jaselská toho času v havarij-
ním stavu. Dodavatelem bude firma Stavby Holý. Kompletní obnova přijde 
na 1,3 milionu Kč.

ŠKOLY, ŠKOLKA I ŠKOLNÍ JÍDELNY MAJÍ SCHVÁLENÉ ÚČETNÍ 
UZÁVĚRKY

Loňské hospodaření městem zřizovaných základních škol, mateřské 
školy a Školních jídelen MH posuzoval audit, který neshledal pochybení. 
Na základě toho byly účetní uzávěrky těchto organizací schváleny bez 
výhrad.

Chystá se velká proměna areálu ZUŠ...
...dokončení z titulní strany

Alespoň část záměru by měla 
být realizována do konce roku 2029, 
tak aby město mohlo využít přislíbe-
né dotace z ITI Madá Boleslav na 
vybudování odborných učeben, za-
jištění bezbariérovosti a energetické 
úspory stávající budovy. V ideálním 
případě by souběžně s rekonstruk-
cí vznikla i novostavba zkušeben  
a koncertního sálu (jak by měl pa-
vilon zhruba vypadat, naznačuje 
připojený půdorys), byl by upraven 
prostor dvora a galerie Konírna by 
získala sociální zázemí a vhodné 
vytápění. Odhadované náklady na 
rekonstrukci i novostavbu činí cca 65 
milionů Kč.

Díky trvalému úsilí a úspěchům 
předešlého vedení a celého pracov-
ního kolektivu je ZUŠ zásadní insti-
tucí, která se významně podílí na 
uměleckém vzdělávání dětí a mláde-
že a oživuje kulturní dění ve městě  
i v širším regionu. V současné době 

navštěvuje některý z oborů – hudeb-
ní, výtvarný, literárně-dramatický či 
taneční – cca 600 žáků. Není tedy 

Unikátní a symbolický, právě takový bude nový pomník
na židovském hřbitově. Jeho autor se pouští do práce
Schůzka zástupců města, Nadační-
ho fondu ŠKODA AUTO, Židovské 
obce a Židovského muzea v Praze 
naplánovaná na poslední únorový 
den měla přinést zásadní rozhodnutí 
týkající se podoby připravovaného 
pomníku, jenž bude korunovat pro-
běhlou revitalizaci mnichovohradišť-
ského židovského hřbitova. A tak 
není divu, že ji účastníci vyhlíželi  
s očekáváním i nervozitou. Návrh 
akademického sochaře Michala Ga-
briela však nakonec získal všeobec-
nou podporu.

O peripetiích spojených se 
soutěží, z níž měl návrh pomníku 
původně vzejít, už Kamelot informo-
val. Město nakonec na doporučení 
architekta města navázalo spoluprá-
ci napřímo s renomovaným tvůrcem  
a někdejším děkanem Fakulty vý-

tvarných umění VUT v Brně Gabri-
elem. Ten připravil návrh inspirovaný 
dochovanými fragmenty náhrobků, 
jenž vychází z tradiční židovské es-
tetiky, je moderní, nadčasový a záro-
veň odkazuje k dnes již neexistující 
mnichovohradišťské židovské obci 
nebo likvidaci hřbitova v roce 1983...

„Kamenické detaily na frag-
mentech náhrobků jsem v návrhu 
převedl do vrstvené oceli a chybějící 
tvary náhrobků doplnil strukturou  
z ocelových lamel,“ vysvětluje so-
chař a dodává: „Představuji si dva 
zářivé objekty stojící v tichu místa 
mezi vzrostlými stromy, které, pokud 
je někdo pomocí těžké techniky ne-
odstraní, času odolají v řádech sta-
letí a tisíciletí.“

Profesor Gabriel hodlá využít při 
realizaci pomníku kombinaci vrstve-

né oceli, z níž budou vyvedeny kopie 
fragmentů náhrobků, a nerezových 
ocelových lamel, jež dotvoří chybě-
jící část náhrobků a vytvoří dojem 
hologramu. Za jasných dnů bude 

pomník sestávající ze dvou objektů 
výšky průměrného člověka zasaze-
ných do kamenné cesty zářit, jindy 
splyne s okolní zelení.  

S provedením pomníku souhla-
sili po diskusi i zástupci židovské 
obce, která má po celý čas procesu 
revitalizace hřbitova z pochopitel-
ných důvodů poslední slovo. Území 
hřbitova je jejím majetkem, město jej 
má pouze v zápůjčce, zároveň se 
stále jedná o pohřebiště, kde jsou 
uloženy ostatky několika set míst-
ních obyvatel. 

Návrh pomníku posvětila na 
svém zasedání v pondělí 17. března 
rovněž rada města. Michal Gabriel 
se tak může pustit do práce. Hotové 
dílo by měl instalovat v průběhu léta.

Martin Weiss

Vizualizace návrhu pomníku.

Ulice Přemyslova a Mánesova jsou 
poslední částí lokality Na Habeši, 
která projde proměnou. V březnu vy-
bralo město zhotovitele úprav těchto 
uličních prostor. Z pěti zájemců, kteří 
se o zakázku ucházeli, podala nejvý-
hodnější cenovou nabídku firma Sta-
votrans, která již pracovala na před-
chozích dvou etapách rekonstrukce 
lokality. Cena za stavební práce by 
neměla přesáhnout 5,2 milionu Kč. 
Městu se tak podařilo ušetřit více 
než milion korun oproti předpokláda-
né hodnotě zakázky.

Práce začnou v jarních měsí-
cích, tak aby bylo vše dokončeno  
a předáno ještě v roce 2025. Do 
konce roku budou opraveny chod-
níky, vytvořeny parkovací zálivy  
s částečně vodopropustnou dlaž-
bou, vybudovány vyvýšené prahy na 
křižovatkách a opraveny části vozov-

ky v Přemyslově ulici. Do ulic bude 
nově umístěna zeleň, ať již půjde  
o záhony s bylinami a travinami, pře-
devším však se vzrostlými stromy, 
všude tam, kde to vedení sítí umož-
ní. Výsadba bude ještě konzultována  
s vlastníky či nájemníky, před jejichž 

Proměna ulic Na Habeši bude letos dokončena

pochyb o tom, že si škola moderni-
zaci a kvalitnější zázemí jednoznač-
ně zaslouží.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ

Společný sběr plastů a kovů Skatepark hledá zhotovitele
V médiích se nyní často řeší otázka 
odkládání různých komodit odpadu 
do společné nádoby. Nejčastěji se 
jedná o společný sběr plastů a kovů. 
To lze zavést tam, kde je schopen 
odběratel tento odpad zpracovat. 
Bohužel v našem okolí žádný odbě-
ratel nemá na zpracování takového 
odpadu uzpůsobené třídící linky. 

Výstavba takové třídící linky se při-
pravuje ve společnosti AVE Benátky 
nad Jizerou, teprve po jejím dokon-
čení budeme schopni společný sběr 
zavést. Do té doby budeme pokračo-
vat v zavedeném systému, tzn. ka-
ždá komodita se sbírá samostatně, 
pouze nápojové kartony lze odkládat 
i do kontejnerů na plasty. (ds)

Projekt nového skateparku, jenž 
vznikne na místě toho stávajícího, je 
hotový už několik let a má i povolení 
stavby. Rada města nyní schválila 
zadávací dokumentaci, na základě 
které proběhne výběr zhotovitele. 

Nový celobetonový skatepark, 
na který místní skejtová komunita 
čeká už roky, vznikne dle kapacity 

zhotovitele možná ještě letos, nej-
později pak do konce srpna 2026. 

Výši nákladů na obnovu spor-
tovního areálu by měly ukázat až 
odevzdané nabídky, dva miliony 
město získalo na darech od Nadač-
ního fondu ŠKODA AUTO a Nadace 
ČEZ. (wes)

Návrh, jak by mohl vypadat pavilon ve dvoře školy na místě dosloužilého tesko objektu.

domy budou stromy bezprostřed-
ně umístěny. Obyvatelé ulic budou  
o zahájení a průběhu výstavby včas 
informováni.

Závěrečná etapa úprav navazu-
je na šestileté úsilí o zvelebení loka-
lity, které začalo výměnou nejdůleži-

tějších inženýrských sítí (plynovod, 
vodovod, kanalizace) a následnou 
opravou povrchů ulic Bezručova, 
Mattušova a Libušina. Výraznější 
proměny s širšími chodníky, parko-
vacím stáním a doplněním zeleně 
se dočkaly ulice Husova, Boženy 
Němcové a Komenského. Vznikl do-
konce malý parčík okolo staleté lípy 
v trojúhelníku mezi ulicemi Huso-
va, Boženy Němcové a Turnovská. 
Hlavním cílem úprav lokality Na Ha-
beši, které navrhli projektanti Zde-
něk Fiedler a Jiří Šklíba a zahradní 
architekt Tomáš Velich, bylo vytvořit 
kvalitní veřejný prostor a zároveň 
zklidnit dopravu, zajistit částečný 
odvod dešťových vod mimo jednot-
nou kanalizaci a také doplnit zeleň 
do ulic.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ

Letošní pravidelné farmářské trhy 
byly zahájeny v sobotu 29. března  
a vrací se bez větších změn. Jedinou 
novinkou je nové rozmístění stánků 
v prostoru před Klubem, k němuž 
bylo možné přikročit díky dokončení 
revitalizace centrální plochy Masa-
rykova náměstí. Případní zájemci  
o prodejní místo mohou kontaktovat  
organizátorku trhů Pavlínu Honzů 
(tel. 602 100 470). Informace o tr-

zích lze nalézt na www.trhyfarmar-
ske.cz nebo na facebookové stránce 
Pojizerské farmářské trhy.

Rada města rovněž schválila 
uzavření nové smlouvy se stávající 
organizátorkou, jejímž předmětem 
je pokračování trhů v příštím roce  
v zavedeném formátu. Ani v roce 
2026 tak Hradišťáci nepřijdou o ob-
líbený sortiment výpěstků, farmář-
ských a řemeslných výrobků. (wes)

Farmářské trhy jsou zpět
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Bagry 2025: na prezentaci investic města 
zazněly i dosud nepublikované záměry
Investiční plán města pro letošní rok 
počítá s více než padesáti probíha-
jícími a připravovanými investičními 
akcemi. Zájemci, kterých se měst-
ské investice přímo dotýkají nebo 
kteří jen chtějí být v obraze, si mohli 
v pondělí 3. března v kině na akci 
Investice 2025: Než vyjedou bagry... 
vyslechnout prezentaci, v rámci níž 
zástupci města srozumitelně před-
stavili plány a zodpověděli dotazy.

Prezentace se týkala běžících 
investic i těch připravovaných a ne-
chybělo shrnutí nedávno odvedené 
práce. Tady auditorium zaujalo ze-
jména srovnání budovy Klubu před 
a po generální rekonstrukci.

Dokončení revitalizace náměstí, 
ulic na Habeši a nástavby ZŠ

Letošní rok přinese završení 
dvou velkých akcí probíhajících 
etapově už po několik stavebních 
sezón. Sem patří zejména revitaliza-
ce Masarykova náměstí zahájená v 
roce 2020. Třebaže centrální plocha 
náměstí byla dokončena v září, le-
tos zbývá provést obnovu chodníku 
před domy v západní části náměstí 
a revitalizaci centra města koruno-
vat položením nového asfaltového 
povrchu na silnici vedoucí z náměstí 
ke kostelu. Na chodnících se bude 
pracovat na jaře, asfaltování proběh-
ne v létě. Pětiletá revitalizace za 60 
milionů Kč bude završena v srpnu. 

Stejně tak bude letos dokonče-
na v režii společnosti Stavotrans re-
konstrukce ulic na Habeši, konkrét-
ně Mánesovy a Přemyslovy. Práce 
budou provedeny ve druhé půli roku. 
Hotova bude letos v květnu také ná-
stavba nad vstupním traktem ZŠ So-
kolovská, která začne sloužit od no-
vého školního roku, a při troše štěstí 
i rekonstrukce ulice Víta Nejedlého.

Právě úpravám této páteřní ulice 
se vedení města věnovalo detailněji. 
Aktuální etapa by měla být dokonče-
na s koncem letních prázdnin s tím, 
že během května nebo června dojde 
k přesunu prací do druhého pruhu  
v úseku Čsl. armády – Jaselská. 
Od nového školního roku se počítá 
s uzavírkou od Družstevní ulice ke 
Komerční bance. Během letních 
prázdnin bude na nezbytnou dobu 
uzavřena část silnice II/277 na ná-
městí z důvodu pokládky nového 
asfaltu. Od srpna do konce roku se 
předpokládá úplná uzavírka úseku 
Svatopluka Čecha – náměstí.

Vzhledem k nutné obnově inže-
nýrských sítích začne během jara re-
konstrukce ulic u kina, Žižkovy, Sme-
tanovy, Dr. Hořice a Ivana Olbrachta. 
V šesti půlročních etapách zde do-
jde ze strany Vodovodů a kanalizací 
Mladá Boleslav k výměně vodovodu, 
opravě kanalizační sítě a dostavbě 
stoky v Dvořákově ulici. Město bude 
navazovat obnovou povrchů, parko-
vacích míst a navracením uliční ze-
leně, kde to bude možné. Místní ma-
jitelé nemovitostí budou podpořeni 
v hospodaření s dešťovými vodami 
na svých pozemcích. Tím by měs-
to mělo vyřešit dlouholetý problém 
se zaplavováním ulic Dvořákova  
a U Trati. Ulice Smetanova a Žižkova 
budou zjednosměrněny.

V MŠ Jaselská bude rekonstru-
ován krček a část hospodářského 
pavilonu, v Jiráskově ulici vznikne 
místo pro velkokapacitní čerpání 
vody, jež přispěje k vyšší požární 
bezpečnosti, revitalizaci židovského 
hřbitova korunuje nový pomník.

 
Nemenší úsilí věnuje město pří-
pravě dalších investic na papíře

Z připravovaných projektů ční 
nad jiné rozšíření školního kampusu 
ZŠ Studentská, kde se letos začne 

projektovat nové křídlo čítající 12 
tříd a sportovní hala. „Vypadá to 
jako megalomanský projekt, ale ZŠ 
Studentská je spádová škola a do 
6. třídy sem přicházejí i děti z Jivi-
ny, Kláštera a dalších obcí. Musíme 
být připraveni i na situaci, kdy by na 
některé rozvojové ploše ve městě 
nebo i v okolí vznikly nové kapacity 
pro bydlení a my tu najednou měli 
děti, se kterými jsme vzhledem k de-
mografickému vývoji nepočítali,“ vy-
světlil místostarosta Jan Mareš, jenž 
programem „Bagrů“ spolu se staros-
tou Jiřím Plíhalem a místostarostou 
Ondřejem Lochmanem provázel.

Z dalších velkých projektů se 
hovořilo o přestavbě domu U Hroz-
nu na muzeum (vzhledem k časově 
vázané dotaci by mělo být hotové 
v roce 2029), modernizaci a rozší-
ření ZUŠ (opět vzhledem k dotaci 
by mělo být hotovo v roce 2028), 
postupné rekonstrukci Domu Modrý 
kámen (odhad celkových nákladů 
je 120 milionů Kč, letos proběhne 
výběr projektanta), modernizaci 
sportovní haly BIOS (bude probíhat 
po etapách do roku 2029), o stavbě  
skateparku (dle možností dodava-
tele vznikne letos, nebo napřesrok) 
či o nové městské skladovací hale 
(sloužit by měla od roku 2027).

O čem jste možná ještě neslyšeli...
Zazněly rovněž i mnohé novin-

ky, s nimiž se veřejnost ještě neměla 
možnost seznámit. Například, že 
v příštím roce v uprázdněném bytě 
nad knihovnou vznikne nové dětské 
oddělení knihovny. Že v souvislosti 
s přípravou rekonstrukce uliční-
ho prostoru Turnovské ulice dojde  
k úpravě tvaru křižovatky Turnovské 
a Lidické u Družby i křížení s Jirás-
kovou ulicí. Že pokračuje příprava 
odkanalizování Dneboha a Hoškovic 
s předběžným výhledem realizace 
v letech 2028-2030. Zazněly také 
plány s parkem u nádraží, který čeká 
revitalizace. „Park byl založen před 
téměř stoletím a od stavby kanali-
zace před deseti lety v něm odešla 
řada stromů. Na podzim 2026 nás 
tak čeká poměrně výrazné kácení 
a následně několik let, než se nový 
park zapěstuje. Pochopitelně půjde 
o velmi citlivou záležitost, park už 
ale větší zásah zkrátka potřebuje,“ 
konstatoval Ondřej Lochman.

A které projekty jsou na začát-
ku? Nová budova knihovny, revitali-
zace městského hřbitova spojená s 
vybudováním kolumbária, dokonče-
ní revitalizace sídliště Jaselská úpra-
vou ulice V Cestkách, regulační plán 
výstavby v lokalitě Jihozápadní měs-
to nebo volnočasový areál u Jizery.

S prezentací plnou obrazových 
příloh se můžete seznámit na webu 
města.

Martin Weiss

Co vás zajímalo?
Počítá se v ulici Víta Nejedlého s cyklostezkou?

S cyklostezkou jako takovou ne. Stavba tohoto typu by musela splňo-
vat řadu parametrů – být stavebně oddělena od ostatního provozu a mít 
minimálně tři metry šíře, což například v úseku mezi náměstím a bývalou 
Komerční bankou možné není. V celé ulici se počítá s vyznačením cyklo-
pruhu po obou stranách.

Jaké využití bude mít nezastavěný zelený pruh v jihozápadní části 
náměstí, kde se nedávno objevil nový kiosek?

Město eviduje záměr soukromého majitele, který v místě hodlá po-
stavit bytový dům se zázemím pro obchody v parteru. S tím, v jaké fázi 
práce na tomto záměru jsou, město není obeznámeno. V souvislosti  
s tímto záměrem bude ale nyní probíhat přeložka kanalizace v Družstevní 
ulici. K předložené vizualizaci záměru, která už existuje, neměl architekt 
města připomínky.

Jak bude po rekonstrukci ulice Víta Nejedlého řešeno parkování 
před prodejnou Nábytku Honza?

V místě je plánované podélné parkování. Vzhledem k úpravě tvaru 
zatáčky na straně u Nábytku Honza nová místa vzniknou, část z těch stá-
vajících na protější straně naopak zanikne. Ve výsledku budou v místě po 
rekonstrukci dvě nová parkovací místa oproti stávajícímu stavu do plusu.

Jak budou řešené během rekonstrukce ulic u kina vjezdy k domům?
Omezení vjezdů na soukromé pozemky bude v místě, kde budou 

stavební práce probíhat, pouze po nezbytně dlouhou dobu. Očekáváme, 
že půjde vždy maximálně o dva týdny. Před zahájením stavby obdrží ma-
jitelé domů od zhotovitele kontakt na stavbyvedoucího, se kterým se bude 
možné domluvit na termínech a individuálních potřebách.

Plánuje se v souvislosti s rekonstrukcí uličních prostorů u kina po-
kládka optického kabelu?

Místní poskytovatelé internetového připojení s pokládkou nového op-
tického vedení počítají.

Kde se lze seznámit s podrobnostmi týkajícími se rekonstrukce ulic 
u kina?

Na webu města (Radnice – Investiční akce a projekty – Připravované 
– Rekonstrukce ulic Ivana Olbrachta, Smetanova, Žižkova a Dr. Hořice), 
kde je k dispozici i projektová dokumentace.

Město místní motivuje k hospodaření s dešťovou vodou na jejich po-
zemcích. Jde příkladem a samo dešťové vody akumuluje?

Ano, v rámci revitalizace náměstí vznikla devítikubíková retenční 
nádrž v prostoru před budovou Klubu. Do ní je dešťová voda sváděna  
z celé budovy Klubu. Po zaplnění nádrže je přebytečná voda distribu-
ována v prostoru náměstí prostřednictvím zasakovací galerie. Podobné 
řešení hodlá město realizovat v rámci revitalizace parku u nádraží, kde 
budou dešťové vody ze střechy kina sváděny do zeleně v parku, nebo  
v případě rekonstrukce haly BIOS.

Lze dotační program města kombinovat se státními dotacemi na 
podporu zadržování dešťové vody?

Ano, nelze však čerpat peníze dvakrát na jedno realizované opatření, 
aby na tom člověk vydělal. Lze však čerpat z městských i státních zdrojů 
na totéž opatření, a to teoreticky až do výše 100% nákladů.

Neuvažuje se o přeznačení Zlaté stezky Českého ráje, aby opět vedla 
alejí na Horku?

Město má o přeznačení zájem jak v tomto případě, tak v místě lávky 
přes Jizeru, kde by měla turistická trasa v budoucnu ideálně vést z centra 
města přes lesopark, židovský hřbitov a lávku dál na Klášter.

Investuje či investovalo město v poslední době do budov ZŠ Švermo-
va a Domu s pečovatelskou službou?

V ZŠ Švermova se město před rokem a půl podělilo s krajem o nákla-
dy na úpravy a nové vybavení školy. Obě strany vydaly shodně po dvou 
milionech korun. Aktuálně by si péči zasloužil „domek“, odloučené praco-
viště školy v ulici Obránců míru. DPS se v roce 2017 dočkal nové kotelny 
a průběžně dochází při výměně nájemníků v bytech k jejich rekonstrukci.

Na vizuální identitě města 
pracuje dvojice designérů
Pod pojmy vizuální či grafická identi-
ta města si můžeme představit sou-
bor grafických prvků, které zajišťují 
jednotnou prezentaci, v tomto pří-
padě města, dovnitř i navenek. Jde 
například o logo, barevnou paletu, 
grafické prvky, styly písma... Na pří-
pravě jednotného vizuálního jazyka 
město pracuje už několik měsíců. 
Nyní záměr postupuje do další fáze. 

Proč vůbec něco jako grafickou 
identitu řešit, můžete se ptát. Odpo-
vědí je však už stručný a zdaleka 
ne úplný výčet toho, kde všude se 
nový vizuální styl města projeví:  
v dokumentech městského úřadu,  
v propagačních materiálech města, v 
navigačním systému úřadu i naučné 
stezce vedoucí městem, v Kamelo-
tu, na polepech služebních vozů, na 
sociálních sítích, na webu města... 
Sjednocená vizuální identita rovněž 
propojí město s jeho organizacemi, 
například Klubem, muzeem či kni-
hovnou. Vytvoření zjednodušeného 
loga města usnadní výrobu propa-
gačních předmětů a umožní využí-
vat historický znak města pouze na  
vyloženě reprezentativních místech. 

V minulých měsících proběhla 
soutěž o návrh. Ze čtyř oslovených 
kanceláří vybrala porota dva favority, 
designéry Martina Svobodu a Ro-
mana Černohouse. Zajímavé prvky 
našli porotci v koncepcích obou au-
torů a navrhli jim, zda by se v práci 
pro město nebyli ochotni profesně 
spojit. Designéři souhlasili a v únoru 
představili porotě společný návrh. 
Ten byl bez výhrad přijat a rada 
města následně Sdružení Mnichovo 
Hradiště, které oba pánové vytvořili, 
potvrdila jako dodavatele grafické 
identity města.

Implementace vizuální identity 
města bude probíhat postupně, prv-
ní aplikace se začnou ve veřejném 
prostoru objevovat v průběhu jara. 
Vedle jednotlivých grafických prvků 
budou autoři zpracovávat rovněž 
manuál grafické identity, který po-
skytne vodítka, jak s vizuální iden-
titou správně pracovat. Náklady na 
tuto proměnu vizuáního stylu budou 
činit zhruba půl milionu korun.

Martin Weiss

Erzhausen přivítal delegaci 
z Mnichova Hradiště
Spolupráce německého partnerské-
ho města Erzhausenu a Mnichova 
Hradiště trvá už víc než tři desetiletí. 
Letos, po pětileté přestávce, se do 
osmitisícového města v Hesensku 
opět vypravili zástupci Mnichova 
Hradiště, aby se zúčastnili velkého 
karnevalu, jenž je v Erzhausenu vr-
cholem společenské sezóny.

Erzhausenský Fastnacht je ob-
rovskou akcí, na jejíž přípravě se 
podílí desítky spolků a stovky lidí  
z celkem čtyř měst. Vrcholem je kar-
nevalový průvod, v němž nechybí 
alegorické vozy a který sledují tisíce 
lidí. Letos mezi nimi nechyběli zá-
stupci Městského úřadu Mnichovo 
Hradiště a Klubu Mn. Hradiště s.r.o. 
Ty vedle účasti na karnevalu čekalo 
setkání se starostkou Claudií Lange 
a dalšími představiteli veřejného ži-

vota v Erzhausenu, prohlídka města 
nebo výlet do nedalekého Frankfurtu 
nad Mohanem.

Spolupráce mezi Hradiště a Er-
zhausenem dnes probíhá například 
na úrovni škol (zejména gymnázi-
um a tamní Hessenwaldschule, ale  
v minulosti byly v kontaktu i základní 
školy) a spolků (zejména pěvecké 
sbory Zvonky a Continuo, ale také 
fotbalisté, tenisté, dříve i hasiči 
nebo Jednota bratrská). A stánek 
Erzhausenu už tradičně nechybí na 
Sousedské slavnosti, kde nabízí la-
hodné německé pochutiny.

Máte-li chuť i vy navázat kontakt 
s německými přáteli, město vaši ak-
tivitu rádo podpoří. Na spolupráci  
s partnerskými městy lze čerpat  
z dotačního programu města, a to až 
do výše 90 % nákladů. (wes)
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Duben v kině: Vyšehrad
Dvje nebo tři hudební tituly

Talkshow s Ondřejem Vetchým, Trosečnice, 
barokní hudba i nová komedie Tyláků

Ve čtvrtek 17. dubna vás zveme na koncert 
s názvem „Baroque top Summits”, který je 
unikátním hudebním setkáním dvou me-
zinárodně etablovaných interpretů, kteří 
patří k nejvýraznějším muzikantům české, 
potažmo evropské scény. Hobojista Vilém 

Veverka, který publikum koncertem provází  
i slovem, a jeho dlouholetý kolega, violoncellis-

ta Jiří Bárta, společně na půdorysu nejslavnějších 
barokních kompozic vytvářejí dialog dvou zdánlivě roz-

dílných nástrojů. V programu proběhla malá změna a místo Filipa Hrubého 
vystoupí cembalista Ondřej Bernovský.

BAROQUE TOP SUMMITS

V sobotu 26. dubna uvede DS Tyl Mnichovo 
Hradiště komedii o vztazích mezi tchyní  
a zetěm, snachou a tchyní, matkou a dce-
rou, synem a matkou, mezi mladými man-
žely a konečně (a hlavně) mezi tchyněmi. 
Komedie, ve které se dějí věci mezi nebem 

a zemí.Vhodné pro diváky od 15 let! Hrají: Iva 
Flodrmanová, Jiřina Vodáková/Aneta Hoření, 

Tereza Poršová a Jakub Dvořák.

TCHYNĚ NA ZABITÍ

Poslední hru této abonentní sezóny uvedeme 
ve čtvrtek 24. dubna. Čtyři úspěšné mana-
žerky ztroskotají v rámci teambuildingové 
akce na pustém ostrově. Čtyři ženy s nej-
různějším rodinným zázemím. Jedna z nich 
má doma dvojčata, druhá se bojí, jestli ji 

nepodvádí manžel, třetí je osamělá a kousa-
vá, čtvrtá po nervovém zhroucení. V náročných 

situacích, které na ně přežití na pustém ostrově 
klade, se ukazují i jen běžné negativní charakterové vlast-

nosti jako život ohrožující. Komedie Tima Firthe je plná bláznivých okamžiků  
a dramatu s prvky černého humoru. Hrají: Veronika Žilková, Anna Kulovaná, 
Kateřina Peřinová a Pavlína Mourková.

TROSEČNICE

Pro velký úspěch opakujeme talk show  
s Ondřejem Vetchým, a to ve dvou časech: 
ve středu 9. dubna od 17 a 20 hodin. Mo-
derátorem večera bude PhDr. Jiří Vaniček, 
který provede diváky zábavným a inspira-
tivním rozhovorem s oblíbeným hercem. Na 

závěr večera dostanou diváci prostor na své 
dotazy. Cena vstupenky je 390 Kč.

VEČER S ONDŘEJEM VETCHÝM

Vítání ptačího zpěvu
na počest Alfréda Hořice
Přijměte srdečné pozvání k histo-
ricky prvnímu Vítání ptačího zpěvu  
v Mnichově Hradišti. Pořádáno je 
na počest MUDr. Alfréda Hořiceho, 
mnichovohradišťského lékaře a vý-
znamného ornitologa, jehož letošní 
160. výročí narození si i touto vy-
cházkou připomeneme. 

Odborným průvodcem na dvou-
kilometrovém okruhu podél řeky 
Jizery nám bude pan Pavel Kverek, 
uznávaný znalec slavíků a umělecký 
kovář z Kněžmosta. Ten se s námi 
podělí, mimo svých znalostí v rámci 
pozorování a určování ptačích dru-
hů, také o ukázku odchytu a krouž-
kování. V rámci trasy staneme mimo 
jiné na pozůstatcích zaniklé Hořico-

vy plovárny. Akce se koná v sobotu 
26. dubna 2025. Program začíná  
v 5:30 hodin u kamenného mostu 
přes Jizeru, na pláži Na Kamínkách, 
u které je možné bezplatně zaparko-
vat. Následně se pěšky vydáme po 
proudu řeky Jizery, podél skalních 
srubů k nové lávce u Kofoly. Zpět se 
vrátíme po druhém břehu. Později 
příchozí se k nám mohou kdykoli  
v průběhu vycházky připojit. Očeká-
vaný konec programu je kolem 11. 
hodiny dopoledne. 

Akce se koná za každého poča-
sí! Těšíme se na opětovná setkání.     

Karel Hubač,
Muzeum města Mn. Hradiště

Lehce šílená sportovní komedie Vy-
šehrad Dvje je pokračováním velmi 
úspěšného titulu Vyšehrad: Fylm  
z roku 2022. Jakub Štáfek jako fot-
balista Lavi vyrazí hrát do Anglie, 
ale nedopadne to dobře. Cestopisný 
dokument Žlutou žábou do mod-
rého nebe je o další výpravě Dana 
Přibáně a jeho přátel do dalekého 
mongolského Ulánbátaru. Tentokrát 
vyměnili žlutého trabanta za žlutou 
„žábu“, armádní LUAZ 967. 

Pro děti, ale nejen pro ně, je 
tu hraný film podle oblíbené video-
hry Minecraft Film. Parta pěti přá-
tel se octne v kostičkovém světě 
a uniknout odtud mohou jen díky 
vzájemné spolupráci a kreativitě. 
Snímek Agent Čuník je o prasátku, 
které chytá uprchlá zvířata a vrací je 
majitelům. Pro nejmenší pak promít-
neme animovaný film Lišák a Zajda 
zachraňují les.

Napětí si v životě a doma před 
různými obrazovkami užijeme jis-
tě dost, ale v kině je tento zážitek 
umocněný sdílením s ostatními 
diváky. Zveme vás hned na dva 
snímky tohoto typu – thriller V pas-
ti a detektivku Nesmírný. První  
z nich lze srovnat s Telefonní budkou  
z roku 2002, kdy se děj většinu času 
odehrává právě v tomto místě. Něco 
podobného zažije zloděj ve filmu  
V pasti v luxusním automobilu. Toto 

auto je totiž noční můrou všech zlo-
dějů! Dánský krimithriller Nesmírný 
byl natočen podle knihy oblíbeného 
spisovatele Adler-Olsena se svéráz-
ným detektivem Carlem Morckem ve 
středu příběhu. Toto filmové zpra-
cování zachovává poetiku knižní 
předlohy a je plné všudypřítomného 
napětí.

Nabízíme také tři hudební filmy. 
Dva z nich jsme už promítali, velmi 
se líbily a další diváci mají zájem je 
vidět, takže vycházíme vstříc. Půjde 
o životopisné drama Maria o slavné 
americko-řecké operní pěvkyni Marii 
Callas (Angelina Jolie) a film o ne-
stárnoucím zpěvákovi Bobu Dylano-
vi Bob Dylan: Úplně neznámý. Třetí 
snímek je koncert rockové skupiny 
Pink Floyd z roku 1972 s názvem 
Pink Floyd v Pompejích. Tento zá-
znam lze v českých kinech promítat 
pouze dva dny v dubnu, nenechte si 
ho ujít!

Ve středu dopoledne bude-
me hrát komedii V dobrém i zlém  
a dokument Vandráci na ostrově li-
dojedů.

Přejeme vám krásné a už oprav-
du jarní Velikonoce a věříme, že  
s vámi uvidíme v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Galerie Konírna představuje výstavu Michaely Vélové 
Maupicové, jejíž díla má ve sbírkách i Národní galerie
Michaela Vélová Maupicová (1982–
2018) patří do skupiny lidí, kteří nás 
opustili předčasně. Zůstává po nich 
mezera nerozřešitelných otázek  
a odpovědí spolu s úvahami, jež 
plynou v ustavičné sinusoidě záporu  
a kladu. Jednou z nadějí pro nás  
a zároveň dispozicí výtvarnice, kte-
rou Michaela Vélová Maupicová 
byla, je skutečnost, že její dílo zde 
zůstává, a je tak prodlouženým živo-
tem autorky, jejím světlem, díky ně-
muž s námi může i dnes vést dialog.

Na souborné výstavě autorky 
uspořádané v roce 2019 in memori-
am v  coloredomansfeldském paláci 
v Praze bylo možné spatřit stěžejní 
práce od doby studií, po vrcholné 
práce let závěrečných. Mnozí z od-
borníků a umělců s celoživotní zku-
šeností zhodnotili její práci v údivu, 
že dílo, jež vytvořila, je hotový, uza-
vřený tvar. Že přes krátký čas, který 
byl Michaele Vélové Maupicové vy-
mezen, je rozhodným postojem na 

poli současného výtvarného umění. 
Nadto, a to je zásadní, její dílo je 
uměleckým odkazem, jež nese klad-
ný, pozitivní rozměr.

Otázkou zůstává, kde se „věci“ 
rodí? Odkud přichází? Čím jsou in-
spirovány? A především, co utváří  
a formuje mladého člověka? V pří-

běhu Michaely Vélové Maupicové 
lze začít důležitým faktem – první 
pohledy na svět, otisky, jež jí utvá-
řely, se odehrávaly v Mnichově Hra-
dišti, přičemž její čas byl od začátku 
do konce s městem a Českým rájem 
spjat.  

Výstava je malou ukázkou pod-

statných rovin autorčina výtvarného 
projevu – od kresby, přes krajinomal-
bu, objekt, k stěžejní abstraktní mal-
bě napříč časem – a lze ji zároveň 
vnímat jako návrat na místo činu. 
Tam, kde Míša započala prvními 
krůčky svou cestu k „obrazu svému“. 
Výstavu, která vznikla z vřelé myš-
lenky paní Evy Ševců, společně vní-
máme jako Míšin pozdrav rodnému 
městu.

Vladimír Véla

Michaela Vélová 
Maupicová: Otisky

Vernisáž výstavy proběhla 29. 
března 2025. Výstava v galerii 
Konírna při ZUŠ Mn. Hradiště 
trvá  do 10. května 2025.

Výstavu lze navštívit ve 
středu v čase 15–17 hodin, 
v sobotu v čase 9–11 hodin                                    
nebo po osobní domluvě na tel. 
606 858 110
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Jarní akce spolku Žijeme 
pro Hradiště
S příchodem jara jsme si pro vás na-
chystali několik zajímavých akcí, na 
které bychom vás rádi pozvali.

Vítání jara v neděli 13. dubna od 
13 hodin na faře

Pro nejmenší i jejich rodiče jsme 
připravili příjemné odpoledne plné 
velikonočních tradic a zábavy. Děti 
si budou moci uplést pomlázku, na-
malovat vajíčka a ozdobit perníčky. 
Nebude chybět ani tradiční občerst-
vení. Vstupné je dobrovolné.

Brigáda na pláži Na Kamínkách  
v pondělí 28. dubna od 16 hodin

Zveme všechny dobrovolníky, 
kteří by nám rádi pomohli s přípra-
vou pláže na letní sezónu. Společně 
uklidíme okolí, upravíme prostor, 
natřeme lavičky a zajistíme, aby pláž 

byla příjemným místem pro letní 
odpočinek. Po práci bude možnost 
opéct si buřty a užit si společný pod-
večer.

Přednáška Pavla Raka o praktické 
první pomoci ve čtvrtek 15. květ-
na v kočárovně na faře

 Po úspěšné první přednášce 
Pavla Raka vás zveme na druhé po-
kračování praktického školení první 
pomoci. Získané znalosti mohou být 
klíčové v krizových situacích, proto 
neváhejte a přijďte si rozšířit své 
záchranářské dovednosti. Vstupné 
bude opět dobrovolné.

Těšíme se na setkání s vámi na 
některé z těchto akcí!

Tomáš Hejdrych

Na zámku Mnichovo Hradiště se potkáte
s Casanovou nebo italskými skladateli
O prvním dubnovém víkendu se po 
zimní přestávce otevře zámek Mni-
chovo Hradiště. Kromě celosezonně 
přístupných okruhů pro návštěvníky 
připravuje širokou škálu kulturních 
akcí.

Stejně jako v minulých letech  
i letos pokračuje projekt Národního 
památkového ústavu „Po stopách 
šlechtických rodů“, zaměřený ten-
tokrát na italskou šlechtu v českých 
zemích. Zámek se zapojí odbornými 
přednáškami, jejichž tématem bude 
střetávání Valdštejnů s italskými 
aristokraty i umělci.

Nejen s italskou kulturou souvi-
sí sběratelství Valdštejnů, kterému 
budou věnovány letošní speciální 
prohlídky. „Jak bylo dobrým zvykem, 
šlechta sbírala antickou keramiku, 
memorabilia na své předky, soudo-
bý porcelán evropský i orientální, 
zbraně, knihy. Část sbírek je k vidění  
v prohlídkové trase, speciální pro-
hlídky umožní věnovat se jim po-
drobněji,“ říká kastelánka Šárka 
Kovaříková. Rozsáhlou knihovnu, 
do které je možné nahlédnout, před-
staví její slavný správce Giacomo 
Casanova. Prohlídky se konají 12. 

Březinu čeká 800. výročí, připravuje knihu a prosí 
veřejnost o zapůjčení fotografií a dokumentů
V letošním roce si obec Březina při-
pomene významné výročí – 800 let 
od první zmínky o obci. K této příle-
žitosti se připravuje mimo jiné vydání 
knihy věnované Březině.

Redaktoři knihy Lenka Křížová a 
Jan Juřena prosí o zapůjčení jakých-

koliv fotografií či písemných materiá-
lů týkajících se historie Březiny, které 
by mohli ve zmíněné publikaci zve-
řejnit. Všechny materiály budou na-
skenovány a následně vráceny zpět. 
Kontaktovat můžete Jana Juřenu na 
e-mailu jan.jurena@soapraha.cz.

INZERCE

července a 23. srpna.
V průběhu sezony se odehra-

je několik divadelních představení.  
V úterý 27. května předvede kome-
dii Manželstvím k lásce Divadelní 
spolek Tyl z Bakova nad Jizerou.  
V pátek 27. června odehraje spolek 
Vy tři nos představení Kočovníci in-
spirované pověstmi Českého ráje. 
12. července se na zámecké nádvo-
ří vrátí Strašidlo cantervillské a 29. 

srpna oblíbená Bílá paní na vdávání. 
Příznivce hudby nepochybně potěší 
koncert Inspiratio Quintetu v zámec-
kém divadle 23. srpna. Zazní hudba 
autorů italských či v Itálii působících. 
Chybět nebude Josef Mysliveček, 
kterého při pobytu v Itálii podporoval 
hrabě Vincenc z Valdštejna.

Zámek nezapomíná ani na dět-
ské návštěvníky. Na konec června 
je připraveno Předprázdninové po-

hádkové putování zahradou, v rámci 
něhož budou po zahradě rozmístěny 
nejen pohádkové úkoly, po jejichž 
splnění si mohou děti vyzvednout 
na pokladně odměnu. Nejmladším 
návštěvníkům budou již tradičně vě-
nována prázdninová nedělní dopole-
dne, kdy na prohlídky s upraveným 
výkladem naváže vždy pohádkové 
divadlo v zámecké konírně.

V dubnu a říjnu je zámek ote-
vřen pro veřejnost o víkendech 
a svátcích, včetně velikonočních 
prázdnin, k dispozici jsou okruhy Zá-
mecké interiéry a Kostel a kaple. Od 
května do září bude zámek otevřen 
denně kromě pondělí, návštěvníci 
se budou navíc moci vydat na okruh 
Divadlo a Svatá aliance. Na začátek  
a konec sezony jsou připraveny 
již tradičně speciální prohlídky –  
1. května Zákulisí a jevištní tech-
nika zámeckého divadla, 28. října 
Otevření 13. komnaty zámku. „Oba 
okruhy jsou exkluzivní, přístupné 
pouze jednou do roka. Doporuču-
jeme nákup vstupenek přes online 
prodej,“ dodává kastelánka.

Martin Weiss

Letošní koncert Inspiratio Quintetu v zámeckém barokním divadle představí 
23. srpna italské autory a skladatele v Itálii působící. 

Výstava v Nábytku Honza: poetika krajiny od Dušana
Uhríka a horolezci v Českém ráji objektivem Karla Vlčka
V prostorách prodejny Nábytku Hon-
za se ve čtvrtek 6. března uskutečni-
la vernisáž horolezeckých fotografií 
PhDr. Karla Vlčka a fotografií krajiny 
Dušana Uhríka. Výstava se setkala s 
velmi hojnou účastí milovníků skal a 
přírody, příchozí si vyslechli postře-
hy ze života obou fotografů a viděli 
ukázku horolezeckého filmu ze 70. 

let, z doby, kdy se po skalách ještě 
lezlo v „důchodkách“. 

Přijďte se i vy pokochat výhledy 
na naše okolí okem jednoho z nej-
oceňovanějších československých 
fotografů, který se s úspěchem pre-
zentoval na mezinárodních soutě-
žích horolezecké fotografie. Výstava 
se koná k osmdesátinám Karla Vlč-

ka, kterého představili jeho kamarádi 
ze skal Štefan Pišta Berežný a Vladi-
mír Chroust Procházka. Zveme vás 
i na 27. května, kdy od 17:30 hodin 
budeme promítat celý unikátní film 
doplněný komentářem k fotografiím. 

Krajinářské snímky Dušana 
Uhríka z Jablonce nad Nisou vás za-
vedou na místa, která všichni dobře 

znáte, ale možná jste je ještě nevi-
děli z pozic a ve světle, na které je 
potřeba si počkat. A to se Dušanovi 
daří velmi dobře.

Obě výstavy jsou k vidění až do 
září 2025. Vstupné je zdarma v ote-
vírací době prodejny.

Jan Nohýnek

Štefan Pišta Berežný a Vladimír Chroust Procházka.Fotograf Dušan Uhrík z Jablonce. Foto K. Vlčka z Drábských světniček.

Od 1. dubna 2025 je spuštěné 
elektronické online přihlašování  
k přijímacím zkouškám na webových 
stránkách www.zusmh.cz. V dubnu 
ve škole vedle krajských kol soutěží 
proběhne 16. dubna mezi 15. a 17. 
hodinou také den otevřených dveří. 
Těšíme se na vás. (jč)

Přijímací zkoušky
na ZUŠ Mn. Hradiště

CHODÍM PO MĚSTĚ
Milí spoluobčané,
už toho asi po Hradišti moc nenachodím, po svém jarním onemocnění se na 
to necítím. Proto sami všemi svými smysly vnímejte, co se u nás děje, ať o nic 
nepřijdete. Moje rubrika tímto končí.

Vaše L. Vonásková

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Zpracování své historie se 
dočkají v našem okolí v dohledné 
době i další obce. Aktuálně se pra-
cuje také na knihách o Korytech  
a o Žďáru.

Petr Novák,
Mnichovohradišťsko.cz
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Nejlepší opraváři z celé 
ČR se utkali v Hubálově
Ve Středním odborném učilišti Hu-
bálov se v úterý 11. března konala 
celostátní soutěž žáků třetích roč-
níků oboru opravář zemědělských 
strojů. Pro soutěžící jsme připravili 
osm stanovišť. Dvě stanoviště ověři-
la znalosti teorie (testy z technologie 
oprav a zemědělských strojů, testy  
z autoškoly). Praktickou oblast pak 
zastupovala například práce v zá-
mečnické a opravárenské dílně, 
práce na soustruhu, ve svařovně či 
kovárně.  

Jakožto vítězná škola loňského 
ročníku jsme byli pořadateli soutěže, 
ale z důvodu nestrannosti v rozho-
dování nesoutěžil náš zástupce. 
Soutěže se zúčastnilo 34 škol z celé 
České republiky. Nejlepší znalos-
ti a praktické dovednosti předvedl  
a první místo obsadil Adam Stěhule 
ze Střední odborné školy a Střední-
ho odborného učiliště Vlašim. Vítězi 
gratulujeme.

Děkujeme všem soutěžícím  
i jejich pedagogickému doprovodu 
za účast. Velké poděkování patří 
našemu panu řediteli Ing. Miroslavu 
Kolomazníkovi i všem zaměstnan-
cům, kteří se podíleli na přípravě  
a realizaci této soutěže.

Radka Pitrmocová,
SOU Hubálov

Nové učebny a maturitní 
obor v SOU Hubálov
Od nového školního roku 2025-
2026 bude v hubálovském učilišti 
otevřen čtyřletý obor vzdělání s ma-
turitou   Mechanik instalatérských  
a elektrotechnických zařízení (39-41-
L/02). Tento interdisciplinární obor 
obsahuje základy oborů instalatér a 
elektrikář. Absolventi budou připra-
veni pro realizaci elektrotechnických  
a instalatérských zapojení technic-
kých zařízení budov, například kotlů 
ústředního vytápění, ohřívačů vody 
nebo automatického ovládání sani-
tárních zařízení. 

Abychom mohli odpovědně při-
pravovat žáky v těchto specializo-
vaných dovednostech, vybudovali 
jsme pro ně nové odborné učebny 
v rámci rekonstrukce objektu býva-
lé administrativní budovy. Učebny 

vybavené funkčním zapojením te-
pelného čerpadla, solárního ohřevu 
vody, podlahového vytápění, výmě-
níku tepla a dalších modulů včetně 
moderní regulace a měření umožní 
žákům pochopit principy a funkci za-
řízení. Na rozebíratelných modulech 
instalovaných zařízení se budou 
učit  zapojovat, měřit, diagnostikovat  
a seřizovat tyto moderní technolo-
gie. Pro větší názornost jsou učebny  
vybaveny interaktivními laserovými 
dataprojektory,  vizualizéry a ovlá-
dacími počítači s odborným výuko-
vým softwarem. Připravené zázemí 
nových odborných učeben budou 
využívat i žáci oboru instalatér.

Miroslav Kolomazník,
SOU Hubálov

Karneval plný písniček
Veselá hudba, smích a záplava ba-
revných kostýmů, tak by se dal shr-
nout letošní karneval, který se nesl  
v duchu postav z oblíbených písni-
ček. Děti i rodiče se do příprav pustili 
s nadšením a fantazií, takže jsme 
mohli obdivovat opravdu kreativní 
masky, které se představily za zvuku 
známých melodií.

Za písničky „Travička zelená“ se 

objevila rozesmátá „travička“, která 
mezi ostatními vynikala svým svě-
žím zeleným kostýmem. Nechyběl 
ani pilný zahradník z písně „Šel za-
hradník do zahrady“ dále pak krásná 
selka, která by mohla být inspirací 
pro nejednu pohádkovou princeznu.

Malí i velcí si užili masky kočiček 
a pejsků inspirované písněmi „Kočka 
leze dírou“ dále pak babičky a dě-

dečkové z oblíbené písničky „Měla 
babka čtyři jablka.“ A jaký by to byl 
karneval bez pohádkových princez-
en a královen? Ty samozřejmě ne-
mohly chybět, stejně jako loupežníci 
či kovbojové, rytíři, kteří dodali akci 
správnou dobrodružnou atmosféru.

Do veselého reje se zapojily  
i paní učitelky, které také nepo-
nechaly nic náhodě a připojily se  

k dětem v originálních kostýmech. 
Společné tancování, soutěže a dob-
rá nálada provázela celý karneval až 
do závěrečného hudebního finále.

Užili jsme si den plný smíchu, 
radosti a hravosti a již teď se těšíme 
na příští rok a další originální téma.

Denisa Ďurčeková,
Mateřská škola Jaselská

Jak se máme ve školce na prahu jara...
Konec zimy byl u nás ve školce plný 
radosti a karnevalového i maso-
pustního veselí. Jako každý rok se 
školka proměnila v kouzelné místo 
plné úžasných a pestrých masek. 
Princezny, piráti, zvířátka, pohádko-
ví hrdinové, ti všichni si užili chvíle 
plné her, tance a smíchu. 

V rámci Tulipánového měsíce 
jsme s dětmi a rodiči vytvářeli vý-
tvarná dílka, která jsme následně 
věnovali onkologickým pacientům 
do nemocnice v Liberci. Věříme, že 
naše výrobky potěšily nejednoho ne-
mocného a přispěly k tomu, aby se 
každý, ať už s jakoukoliv diagnózou, 
alespoň na chvíli mohl cítit lépe a za-
pomněl na těžkosti i trápení.  

Jelikož je měsíc březen již tra-
dičně věnován knížkám, nebylo 
tomu jinak ani tentokrát. Starší děti 
se vydaly na návštěvu do knihovny v 
Mnichově Hradišti, kde si užily chví-
le s knihami a zajímavými příběhy.  
Mohly si prohlédnout nové tituly, po-
slechnout zajímavé příběhy a strávit 
čas v tichém, přátelském a klidném 
prostředí, které bibliotéka nabízí. 
Mladší děti se vypravily do Bakova 
nad Jizerou, aby v místní knihovně 
objevovaly svět literatury, prozkou-
mávaly knihy, dětské časopisy a vě-
novaly se aktivitám s cílem rozšířit si 
slovní zásobu.

Svou návštěvou nás poctila 
autorka dětských knížek a písniček. 
Během společných chvilek s paní 
Lenkou Jakešovou jsme se radovali 

nejen z její literární tvorby, ale mohli 
jsme si též zazpívat a zatančit. Paní 
spisovatelka nám ukázala, jak může 
být literatura a hudba také krásně 
propojena s pohybem.

Velkou radost jsme měli z na-
šich odvážných rodičů, kteří nám 
během odpoledního odpočinku četli 
ze svých oblíbených knih pro děti. 
Bylo to krásné zpestření a příjemně 
propojilo školní i rodinné prostředí. 
Opravdu děkujeme.

A když už jsme u knížek, víte, 
jak to všechno vlastně začalo? 
Jeskynní nástěnné malby, hliněné 
tabulky, piktogramy, znaky, symboly, 
papír a jeho výroba, psaní brkem, 
knihtisk, Braillovo písmo, poznává-

ní obrázků a čtení hmatem, reliéfní 
omalovánky… To a mnoho dalšího 
už teď znají naše sedmitečné be-
rušky.

Ačkoli máme program bohatě 
naplněný různými zajímavými čin-
nostmi, nezapomínáme ani na tě-
lesnou aktivitu. Stále chodíme cvičit 
do Sokola, kde si upevňujeme nejen 
fyzickou kondici, ale i týmového du-
cha.

Již teď se moc těšíme na další 
společné chvíle ve školce plné neza-
pomenutelných zážitků. Krásné jarní 
dny všem.

Michaela Pospíšilová,
Mateřská škola Mírová

1., 8., 15., 22. A 29. DUBNA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
1. DUBNA, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
VELIKONOČNÍ DÍLNA
3. DUBNA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
SETKÁNÍ S FYZIOTERAPEUTKOU
4. DUBNA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
DENTÁLNÍ HYGIENA
11. AŽ 21. DUBNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
VELIKONOČNÍ STEZKA

29. DUBNA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NÁSTUP DO ŠKOLKY

11. DUBNA,10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ENERGY
25. DUBNA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
TAJEMSTVÍ PRODEJE NA SOCIÁLNÍCH SÍTÍCH

Program Centra Náruč

INZERCE

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE
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Pořad Pečení na neděli se natáčel v našem regionu
Možná jste mnozí zaregistrovali, že 
se v závěru měsíce března po na-
šem městě pohyboval štáb České 
televize a s ním i paní Petra Buriano-
vá, vítězka první řady televizní sou-
těže amatérských pekařů a cukrářů 
„Peče celá země“ a autorka nádher-
né knížky, která je nejen o pečení 
– „Cesta z těsta“. V plánu totiž byly 
přípravy a natáčení již čtvrté řady 
pořadu ČT Pečení na neděli. 

Tentokrát se mezi další desítkou 
míst, kterými cyklus provází, obje-
ví region Pojizeří – a přímo i naše 
krásné město. Záběry z něj se též 
v tomto dílu objeví. Štáb navštívil 
také město Turnov, muzeum a zdejší 
vyhlášenou průmyslovku, tzv. Šper-
kárnu, připomene rovněž fenomén 
českého granátu. Ze severnější čás-
ti Pojizeří se zde pak objeví Kittelův 
dům v Krásné  –  Pěnčíně se svým 
kouzlem, bylinkami a tajemnostmi. 

Opomenut nebyl ani orobinec 

a pletení z něj, originální řemeslo 
Bakovska, které představila naše 
mnichovohradišťská Iveta Dandová, 
mimo jiné nositelka ocenění Mistr 
tradiční rukodělné výroby. A že je 
region nejen průmyslový, ale má  

i blízko k folkloru, připomněli naši ba-
ráčníci, kteří předvedli krásné bole-
slavské kroje a z jejich krátkého po-
vídání se něco o historii baráčnictva 
i dozvíte – vždyť loni oslavilo 150 let 
existence a baráčnické spolky patří 

mezi ty nejstarší v Čechách..
Samozřejmě nebude scházet 

ani pečení, které je v názvu pořa-
du, ale podrobnosti ještě rozhodně 
nebudeme prozrazovat. Nechte se 
překvapit.

Výstava fotografií
pro Ludmilu v Kafé Ořech
Fotografie, které vyprávějí příběhy, 
a skvělá káva – to vás čeká v Kafé 
Ořech v Mnichově Hradišti, kde až 
do 30. dubna probíhá Výstava pro 
Ludmilu.

Fotografie vznikly v rámci pro-
jektu Kalendář pro Ludmilu a ukazují 
stáří jako období života, které má 
svou hodnotu a krásu. Možná právě 
vy se zamýšlíte nad tím, jak sklou-
bit práci, rodinu a péči o své blízké. 
Výstava otevírá téma, které se může 
dotknout každého z nás.

Jednou péči potřebujeme my, 
jindy ji poskytujeme někomu blízké-
mu. Dům Ludmila ve Veselé ukazu-

je, že stáří může být plné důstojnos-
ti, klidu a bezpečí.

Prohlédněte si fotografie u dob-
ré kávy nebo dezertu. Kafé Ořech 
je ideální místo, kde si dát na chvíli 
pauzu a popřemýšlet nad tím, co je v 
životě opravdu důležité.

Některé z vystavených obrazů 
jste mohli nedávno vidět v Domě 
Ludmila, kde také 9. října loňského 
roku proběhl slavnostní křest kalen-
dáře. 

Výstava se koná paralelně také 
v Obecní knihovně Kněžmost, kde je 
ke zhlédnutí do 25. dubna. (pn)

Příběh Milana a Agáty: Aby pomoc obětem domácího 
násilí byla efektivní, je třeba pracovat i s násilníkem
Že je potřeba v problematice domá-
cího násilí pracovat nejen s obětí, 
ale i s násilnou osobou, dokazuje 
dobrá praxe Respondea. Kromě 
intervenčního centra, které pomáhá 
výhradně obětem a svědkům domá-
cího násilí, má Respondeo také pro-
gram pro osoby, které nezvládají své 
agresivní chování. Příběh Milana  
a Agáty ilustruje, jak může pomá-
hat psychoterapie ve vztahu, kde 
bylo násilí na denním pořádku. Za-
čalo to vykázáním násilného muže  
z bytu policií poté, co již po několiká-
té napadl svou manželku. Důležitým 
okamžikem na začátku příběhu bylo 
ovšem to, že policie násilnému muži 
předala také kontakt na psychotera-
peutku Respondea a doporučila pro-
gram „Jak na konflikty ve vztazích“.

Padesátiletý Milan má se svou 
třicetiletou ženou Agátou dvě děti ve 
věku 8 a 10 let. Jejich manželství ale 
není a nebylo růžové. Oba holdovali 
alkoholu, hádky byly na denním po-
řádku a Milan nezřídka napadl Agátu 
také fyzicky. Agáta v minulosti pro-
dělala onkologické onemocnění, po 
kterém jí zůstaly bolesti a stala se 

závislou na lécích a později na alko-
holu. Obojí často kombinovala, muž 
jí v tom chtěl zabránit, což bohužel 
ústilo v konflikty, při nichž se Milan 
nezdráhal použít i facky a rány. 

„Jednoho dne byl spor mezi 
nimi natolik vážný a hlasitý, že sou-
sedé přivolali policii. Ta rozhodla  
o vykázání muže na dobu deseti dní  
a o jeho trestním stíhání za týrání 
osoby žijící ve společném obydlí,“ 
popisuje psychoterapeutka a vedou-
cí intervenčního centra Respondeo 
Denisa Zelinka Sachomská. Pra-
covnice intervenčního centra Agátu 
dle zákona kontaktovala a nabídla 
jí pomoc. „Nabízené služby včetně 
pomoci se sepsáním návrhu na pro-
dloužení vykázání ale žena odmít-
la,“ dodává vedoucí intervenčního 
centra.  

Také Milanovi, který evidentně 
nezvládal své agresivní chování, 
byla nabídnuta pomocná ruka. Již 
třetí den po vykázání zahájil terapii 
v organizaci Respondeo, kde se  
v rámci programu spolufinancova-
ného ministerstvem vnitra rozhodl 
pracovat na zvládání své agrese. Ve 

spolupráci s terapeutkou si vytvořil 
plán „časového odstupu“, který mu 
má pomoci předejít opakování násilí 
v emočně vypjatých situacích. Bě-
hem prvního sezení mu byla dopo-
ručena léčba závislosti na alkoholu 
a předán kontakt na adiktologické 
služby ve městě.

„Trochu překvapením bylo, že po 
uplynutí vykázání začala na terapie 
docházet spolu s manželem i Agáta. 
Oba dva se rozhodli pro ambulantní 
léčbu závislosti, protože chtějí zůstat 
spolu a udržet rodinu pohromadě,“ 
líčí Denisa Zelinka Sachomská. Pár 
pravidelně navštěvuje psychoterapii 
a adiktologii, učí se efektivně komu-
nikovat, ventilovat emoce a zvládat 

stres. „Již několik měsíců nedošlo 
k vážnějšímu fyzickému napadení 
ženy. Přesto se v jejich soužití začí-
ná více projevovat psychické násilí 
v podobě výčitek, manipulace a ci-
tového tlaku ze strany muže. Tento 
posun ukazuje, že i když intenzita 
fyzického násilí ustupuje, dynamika 
vztahu se stále proměňuje a je tře-
ba pokračovat v terapeutické práci,“ 
vysvětluje terapeutka. Stabilizace 
situace je podle ní proces, který vy-
žaduje čas a trpělivost. „Dosavadní 
změny však naznačují, že partner-
ská práce a odborná podpora mají 
smysl.“

Kdokoli zažívá něco podobné-
ho, neví si rady se svým konfliktním 
chováním, může kontaktovat organi-
zaci Respondeo a využít možnosti 
bezplatné psychoterapie v rámci 
projektu „Jak na konflikty ve vzta-
zích“, který financuje ministerstvo 
vnitra. Terapie se konají v Mladé Bo-
leslavi, Mělníku, Kolíně a Nymburce. 
Kontakt pro objednání: tel. 775 561 
881.

Jolana Boháčová,
Respondeo

Na výlet do strakonického 
muzea i za krokodýly
Spolek senioři nejen sobě pořádá 
další ze svých výletů, tentokrát do 
jižních Čech. V plánu je prohlídka 
strakonického muzea a Krokodýlí 
zoo v Protivíně.

Prvním bodem výletu budou  
I. a II. okruh Muzea Středního Poota-
ví, které se nachází ve Strakonicích 
na hradě. Následovat bude návštěva 
soukromé zoo v Protivíně, která cho-
vá většinu současných druhů kro-
kodýlů, ale i jiná zvířata, například 

hady a želvy. 
Výlet se uskuteční v úterý 29. 

dubna. Cena za dopravu je 750 
Kč za osobu. Odjezd z Hradiště je  
v 6 hodin z náměstí, v 6:05 pak z 
Veselé. Na zájezd je nutné se pře-
dem přihlásit. Veškeré podrobnosti 
najdete na webu www.seniorinejen-
sobe.cz. Bližší informace poskytne 
také Pavel Svoboda na telefonu 702 
051 284.

Petr Novák

Znáte velikonoční příběh?
Květné neděli, která letos připadá 
na 13. dubna, se říká také pašijová.  
V chrámech, ale i na jiných místech, 
třeba scénách divadel kamenných 
či přírodních, jsou připomínány po-
slední dny Ježíše Krista. Někdo se 
zeptá: Další ponurost? Stačí, toho 
jsou plné televizní zprávy...

Tušili jste, zvláště vy, milé čte-
nářky, které hrajete ochotnické diva-
dlo, třeba to, že všechny ženské role 

v pašijových hrách jsou kladné? A že 
to vůbec není samozřejmost? Třeba 
ve srovnání s osudem sv. Jana Křti-
tele? Radost, vděčnost a pohlazení 
po duši kéž z tohoto faktu pramení...

S přáním hezkých svátečních 
dnů všem připojím veselou příhodu. 
Před lety jsem v pašijích účinkovala, 
ovšem v roli Piláta, protože herců 
bylo málo. (db)

Folklorní festival 
tentokrát na faře

Dějištěm letošního 12. ročníku Po-
jizerského foklorního festivalu bude 
půvabný areál mnichovohradišťské 
fary. Festival se tu odehraje v sobotu 
31. května. Hlavní scéna bude umís-
těna v trámové stodole, vystupující  
i diváci tak budou chráněni před pří-
padnou nepřízní počasí. Na dvoře 
pak bude probíhat stánkový prodej  
a další aktivity.

Zatímco na sobotním programu 
se ještě pracuje a seznam vystupu-
jících folklorních souborů je ještě 
tajný, program na pátek 30. května 
je zcela jasný. Organizátoři v před-
večer festivalu pozvou na koncert pr-
votřídní cimbálové muziky Muzička  
z Prahy, kterou mohli vidět mimo jiné 
diváci populární televizní soutěže 
StarDance během finálového veče-
ra poslední řady. Koncert začne v  
pátek 30. května ve 20 hodin a rov-
něž se odehraje ve farní stodole. 
(wes)

Rozhovor s paní Petrou Buria-
novou, které se zde v kraji i přímo 
v Mnichově Hradišti velmi líbilo, 
přineseme v příštím vydání.

Martina Bachová
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Dva zářezy MSK v českých reprezentačních 
týmech: Adam Stand a Adam Knobloch
Není moc časté, aby se dva hráči 
jednoho fotbalového klubu na úrovni 
krajských soutěží ocitli v reprezenta-
ci České republiky. V Mnichovohra-
dišťském sportovním klubu se tomu 
tak stalo.

V únoru se potkali dva hráči 
místního klubu na reprezentačním 
srazu národních týmů ve futsalu  
v Chomutově. Junioři měli soustře-
dění a „A“ tým další utkání kvalifika-
ce na mistrovství Evropy.

Mladá hvězda MSK, Adam 
Stand, má tak za sebou první re-
prezentační soustředění v kategorii 
U19, ve které se bude připravovat  
a bojovat o konečnou nominaci do 
kádru, jenž se bude snažit o účast 
na mistrovství Evropy U19, a také 
svůj první ligový start v 1. futsalové 
lize za FTZS Liberec

Také další hráč a odchovanec 
MSK, Adam Knobloch, bojuje s re-
prezentačním A-týmem o účast ve 
vysoké soutěži, konkrétně v EURO 
2026. V Chomutově čeští reprezen-
tanti porazili Rakousko 5:2, Adam 
Knobloch vstřelil jednu branku. Ná-
sledně odehráli v březnu další dvě 
utkání. Po pěti odehraných zápa-
sech se nachází česká reprezenta-
ce na 1. místě v tabulce své kvalifi-
kační skupiny. Po posledním utkání 
v Bruselu a výhře nad Belgií 3:2 si 
tak již zajistila postup na mistrovství 
Evropy 2026, které hostí Lotyšsko  
a Litva. Adam Knobloch si v kvalifi-
kaci zatím připsal tři branky.

Adamové, jen tak dál!

Martin Weiss

Výroční zpráva místní 
tenisové školy za rok 2024
Rok 2024 byl pro tenisovou školu 
fungující pod hlavičkou TK Mnichovo 
Hradiště rokem plným výzev, nových 
příležitostí, ale i cenných zkušeností.

Aktuální stav a činnost
V současné době máme více 

než 120 aktivních členů, což je 
skvělý výsledek, který odráží ros-
toucí zájem o naši tenisovou školu. I 
když uplynulý rok 2024 nebyl bohatý 
na velké akce, jak tomu bylo v roce 
2023, zaměřovali jsme se na kvalitní 
přípravu našich mladých hráčů a or-
ganizování tradičních aktivit.

Bohužel se nám nepodařilo 
navázat na spolupráci s TK Erzhau-
sen, což jsme považovali za velkou 
příležitost. I přesto jsme se zapojili 
do dalších místních aktivit, napří-
klad jsme se zúčastnili představení 
městských spolků na náměstí v Mni-
chově Hradišti. Tato akce byla velice 
úspěšná a několik nových zájemců 
se k nám připojilo a začalo pravidel-
ně trénovat.

Letní kempy a novinky
V průběhu roku jsme organizo-

vali klasické letní kempy, které mají 
dlouholetou tradici. Novinkou byl 
kemp s názvem Léto s Fiftýnem, 
určený pro nejmenší děti a začáteč-
níky ve věku od čtyř do deseti let. 
Tento kemp byl zaměřen na sport 
a zábavu pro naše nejmladší členy, 

kteří si během týdne užili spoustu 
legrace.

Rozvoj trenérů a mládeže
V průběhu roku se nám podařilo 

z našich odchovanců vyškolit trenéry 
s licencí, kteří se aktivně zapojují do 
přípravy a trénování mládeže. Tato 
generace mladých trenérů je pro 
nás velkým přínosem, protože nejen 
že poskytují kvalitní trénink, ale také 
jsou vzorem pro nové talenty, které 
se do naší školky připojují.

Plány a cíle na rok 2025
Do roku 2025 máme ambiciózní 

plány. Chceme uspořádat celore-
publikové turnaje ve všech katego-
riích, což bude přležitost pro naše 
hráče ukázat své dovednosti a změ-
řit síly s ostatními. Kromě toho se za-
měříme na soustředění pro závodní 
hráče. Samozřejmě nebudou chybět 
tradiční letní kempy, které vždy patří 
mezi oblíbené aktivity.

Rád bych poděkoval členům 
klubu, trenérům a rodičům, kteří ak-
tivně pomáhají a podporují naši ško-
lu. Bez vaší pomoci by naše činnost 
nebyla možná. Díky této podpoře 
máme možnost pokračovat a rozví-
jet se i v dalších letech.

Pavel Hron,
Tenisový klub Mn. Hradiště

Činnost Tenisového klubu Mnichovo Hradiště v roce 2024
Tenistům z Mnichova Hradiště zača-
la minulá sezóna stavbou přetlakové 
haly na podzim 2023. Celkově jsme 
halu využili přes zimu už po jedna-
dvacáté. Během zimy probíhalo tré-
nování mládeže pod vedením Pavla 
Hrona a Petra Štrégla a za pomoci 
dalších trenérů a také proběhly tři 
turnaje jednotlivců, dva turnaje pro 
veřejnost a jeden klubový na Miku-
láše. Klub nadále podporuje město  
a díky jeho dotaci se daří udržet halu 
v provozu nejen pro naši mládež.

Letní část sezóny začala tra-
dičním způsobem, koncem března 
úklidem haly a povrchu, na čemž se 
podíleli rodiče dětí, členové oddílu, 
závodní hráči a domluvení pracov-
níci. Současně probíhaly brigády na 
kurtech, které pokračovaly po zbytek 
dubna. Na úpravě dvorců se podílel 
Václav Vopat a i letos tomu bude 
stejně. Nájemcem občerstvení byl 

Dubnové výlety 
s klubem turistů

Během letošního března si s námi 
počasí pořádně pohrálo, zažili jsme 
velké výkyvy teplot směrem nahoru 
i dolů, v dubnu již předpokládáme 
stabilnější jarní počasí. Mnichovo-
hradišťský odbor Klubu českých 
turistů si proto připravil několik akcí, 
na které jsou srdečně zváni nejen 
naši členové, ale i ostatní příznivci 
turistiky.

Největší dubnovou akcí bude 
již 8. ročník oblíbeného tradičního 
výletu „Zásadně na Zásadku“, který 
je naplánován na neděli 13. dubna 
a kterým oficiálně zahajujeme jarní 
turistickou sezónu.

Začátkem dubna chystáme 
výlet na Kokořínské pokličky, roz-
hlédneme se z některých pražských 
rozhleden, můžete se s námi vydat 
z Lovosic do Jenčic. Tento přehled 
dubnových akcí zdaleka není koneč-
ný, sledujte proto náš web, případně 
i facebookové stránky, kde budeme 
zveřejňovat podrobnosti a další 
akce.

Nebojte se také připojit k na-
šemu již 7. ročníku pochodu „Na  
1. máje na Valečov“. Rádi bychom 
upozornili, že naše akce nejsou ur-
čené pouze pro naše oficiální členy, 
připojit se může každý milovník po-
hybu, dobrých výletů a skvělé spo-
lečnosti!

Helena Pöllová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Výsledky družstev 
v roce 2024

• Družstvo dopělých A 
obsadilo 7. místo a po prohrané 

baráži spadlo do 2. třídy.
• Družstvo dopělých B 

obsadilo 4. místo ve 3. třídě.
• Družstvo dospělých C 

obsadilo 7. místo ve 4. třídě.
• Družstvo dorostu A 

obsadilo 2. místo ve 3. třídě.
• Družstvo dorostu B 

obsadilo 5. místo ve 3. třídě.
• Družstvo starších žáků 

obsadilo 1. místo ve 2. třídě a 
postoupilo do 1. třídy.

• Družstvo mladších žáků A 
obsadilo 5. místo v 1. třídě.

• Družstvo madších žáků B 
obsadilo 7. místo ve 2. třídě.

Jan Dorotík, ale po skončení smlou-
vy o novou nepožádal, a tak musíme 
hledat nového nájemce.

Následovaly soutěže družstev, 
kde jsme měli tři družstva dospělých, 
dvě družstva dorostu, družstvo star-
ších žáků a dvě družstva mladších 
žáků. S jejich výsedky v roce 2024 
se můžete seznámit v přehledu.

Jarní mistrovskou část jsme 
zakončili za zvuků reprodukované 
hudby dobrým jídlem a sportovní 
hrou brännball, která sklidila velký 
úspěch.

V letních měsících proběhly tři 
celostátní turnaje dospělých. Ty byly 
velmi dobře obsazeny. Naši hráči se 
v kategorii mužů v srpnu postarali  
o dobrý výsledek. Hron prohrál v se-
mifinále s Říhovským a Dorotík trápil 
v semifinále ve třech setech Pospí-
šila, který nakonec turnaj vyhrál. 
Společně s Hronem vyhráli i čtyřhru 

nad další naší dvojicí Dorotík – Malý. 
A k tomu ještě v září přidal Pospíšil 
společně s Rašínem třetí místo. 

Dále proběhly tři kempy mláde-
že na začátku a na konci prázdnin. 
Podíleli jsme se na dětském dnu, 
kde zároveň proběhl nábor dětí do 
tenisové školy. Konec sezóny byl 
jako již tradičně v duchu losovaného 
turnaje.

Areál tenisového klubu je vedle 
naší členské základny využíván také 
firmami a jinými spolky k pořádání 
turnajů i jiných akcí, například Jacht-
-Clubem Bohemia.

Klub má celkem 181 členů, do-
spělých ve věku od 18 do 60 let je 
47, dospělých starších 60 let je 16  
a mládeže do 18 let máme 118.

Pavel Hron,
Tenisový klub Mnichovo Hradiště

Z krajských přeborů U11 získali naši
na domácích stolech čtyři medaile

V neděli 16. března se v sokolov-
ně uskutečnily krajské přebory ve 
stolním tenise jednotlivců kategorie 
U11. Turnaje se zúčastnilo 14 chlap-
ců a šest děvčat, z toho tři kluci byli  
z našeho domácího odchovu. 

Krajským přeborníkem se stal 
Lukáš Vesecký z STC Slaný před 
Jirkou Janouškem ze Spartaku Če-
lákovice. Bronzová medaile zůstala 
v Hradišti díky Adamu Kandráčo-
vi, když v boji o třetí místo porazil 
Jáchyma Mráze z Brandýsa. Na 

pěkném sedmém místě se umístil 
domácí Matěj Štafl. Nejmladším 
účastníkem turnaje byl sedmiletý 
Patrik Trávníček, kterého boje o me-
daile čekají až za pár let.

V soutěži čtyřher chlapců se 
domácím zadařilo nejvíce. Adam 
Kandráč s Jáchymem Mrázem 
(Brandýs) podali ve finále skvělý 
výkon a porazili Janouška (Čelákovi-
ce) s Kalným (Malín). Do semifinále 
se probojovala i druhá dvojce s do-
mácím zastoupením. Matěj Štafl s 

Vojtou Vaňkem z Kosmonos v něm 
ale nestačili na pozdější přeborníky. 
Ze čtyřher tak zůstalo v Hradišti zlato  
a bronz.

Kompletní sadu medailí zkom-
pletoval Adam v soutěži smíšených 
čtyřher, kdy spolu s Natálkou Po-
láčkovou z Králova Dvora nestačili 
ve finále na dvojici Jáchym Mráz  
a Faustýna Fejksová.

Jan Mareš,
Sokol Mnichovo Hradiště

Družstvo žáků Sokola MH 
mezi nejlepšími týmy ČR

Družstvo žáků se o víkendu 8. až 9. 
března zúčastnilo finálového turnaje 
Českého poháru U16M, kde hrálo 
mezi nejlepšími osmi týmy České 
republiky. 

V základní skupině podlehlo 
sice Jihostroji České Budějovice  
a VK Příbram 0:2, ale v posledním 
utkání potrápili kluci SK Prosek  
a prohráli po velkém boji 1:2. Ve 
čtvrtfinále narazili na pozdějšího 
vítěze celé soutěže VS Ostrava  
a podlehli mu po velkém boji ve dru-
hé sadě 0:2 (-16, -22) i díky několika 
nekorektním výrokům rozhodčího.  
V semifinále skupiny o páté místo 
pak kluci po vynikajícím výkonu zdo-
lali silný tým VK Lvi Praha 2:1 (23, 
-12, 9). 

V prvním setu jsme zvládli 
otočit koncovku ze stavu 17:20 na 
25:23, ve druhém se nám nepovedl 
vstup do sady, a když nám soupeř 
utekl na rozdíl šesti bodů, nechali 

jsme zahrát lavičku a odpočinout 
základ. Do tie-breaku jsme vstoupili 
vedením 3:0 a mírný náskok jsme 
si průběžně udržovali. V koncovce 
soupeř nervově odpadnul a dovolil 
nám vyhrát s převahou šesti bodů.  
V posledním utkání turnaje o 5. 
místo znovu proti Jihostroji České 
Budějovice jsme znovu prohráli 0:2 
a zjistili jsme, kde je rozdíl v kvalitě 
absolutní špičky, do které bychom 
chtěli ještě na konci sezóny v rámci 
mistrovství České republiky pronik-
nout.

Při vyhlášení celého ročníku 
Českého poháru jsme po šestém 
místě v závěrečném turnaji obsadili 
vynikající celkovou sedmou příčku 
a kapitán týmu Martin Benda byl vy-
hlášen nejlépe podávajícím hráčem 
turnaje. 

Jiří Skřivan,
Sokol Mnichovo Hradiště

Sokol Mnichovo Hradiště nastoupil na finálovém turnaji Českého poháru U16M 
v následující sestavě. Zleva dole: Andrii Prokofiev, Jáchym Ticháček, Martin 
Benda, Jan Škaloud, Jan Verner a Vítek Pospíšil. Zleva stojící: Tomáš Doležal, 
Jakub Krejčiřík, Jakub Střižík, Albert Havlis, Michal Kloncko, Matyáš Polák  
a trenér Jiří Skřivan.
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Večer plný emocí, inspirace i známých osobností: Cenu Jiřího 
Flekny získali Kateřina Maxová, Jan Vaněk a Daniel Ženíšek
V sobotu 15. března zažil sál ZŠ 
Studentská v Mnichově Hradišti vý-
jimečný večer plný emocí, inspirace  
a vzájemného porozumění. Slav-
nostní předání Ceny Jiřího Flekny  
a následný bál Spokojeného domo-
va byly nejen oslavou nezdolného 
ducha, ale také důkazem, že hra-
nice existují jen tam, kde si je sami 
postavíme.

V první části večera bylo oce-
něno osm lidí s handicapem, z toho 
dva in memoriam, kteří se i přes pře-
kážky, které jim život přináší, věnují 
(případně věnovali) umělecké tvor-
bě, sportu či jiným aktivitám. Jed-
notlivé nominované uvedl na pódium 
slavnostními melodiemi hudebník 
Jaroslav Špička, moderátorka Lucie 
Fürstová je představila a poté každý 
z nich předvedl své aktivity. 

Program zahájil rozhovor s neú-
navnou organizátorkou pobytů a bo-
jovnicí za práva lidí s dětskou moz-
kovou obrnou Kateřinou Maxovou  
z Mladé Boleslavi.

Vojtěch Jan Kotek z Benátek 
nad Jizerou je navzdory Asperge-
rovu syndromu velmi aktivní. Píše 
básně, kreslí, ale je také autorem 
Literárního koutku na YouTube.  
V programu večera zarecitoval svou 
báseň Stromočlověk.

Z Ostroměře přijel do Mnichova 
Hradiště atlet na vozíku Jan Vaněk, 
který dokázal, že pevná vůle a od-
hodlání nemají limity. Je úspěšným 
účastníkem několika paralympiád po 
celém světě a také mimo jiné mis-

trem České republiky v hodu kužel-
kou (2014).

In memoriam byl nominován 
Miroslav Frydrych (1927–2013),  
v Mnichově Hradišti známý pod 
přezdívkou Vulgo. V mládí na vojně 
hrál ochotnické divadlo a komediální 
talent v něm neustal ani na sklonku 
života, jak měli diváci v sále možnost 
vidět v pásmu krátkých scének, kte-
ré natočil v roce 2011. Kromě toho 
se věnoval tvorbě výrobků z kovu  
a plastových lahví, které prezentoval 
na seniorských výstavách.

Původní profesí IT technik Če-
něk Pekař trpí Parkinsonovou choro-
bou a dalšími zdravotními problémy.  
Věnuje se psaní poezie i prózy, od 
roku 2017 mu vyšlo dvanáct knih. 
Divákům přednesl svoubáseň Když 
jsem občas na facku.

Daniel Ženíšek (1975–2014)  
z Mnichova Hradiště se narodil s dět-
skou mozkovou obrnou. Psal básně, 
podílel se na organizování pobytů 
pro handicapované a všestranně se 
začleňoval do místního života. Na 
slavnostním večeru přečetl David 
Vejražka ukázku z Danielovy básnic-
ké sbírky Dívka z obrázku.

Jakuba Kazdu z Jičína omezuje 
zrakové i pohybové postižení, přes-
to dokáže dělat radost lidem okolo 
sebe svým zpěvem. A nejinak tomu 
bylo během večera.

Truhlář Radek Zejbrdlich  
z Kněžmostu prošel nelehkou životní 
situací, vinou které skončil nejdříve 
v pracovní neschopnosti, posléze 

v invalidním důchodu. Dochází do 
Fokusu Mladá Boleslav, kde vede 
tvořivý program Dřevotvorba. Vyrábí 
s dalšími klienty truhlíky, krmítka, 

budky pro ptáky a různé dekorace.
Kromě Davida Vejražky, který 

recitoval báseň Daniela Ženíška, za-
vítali na akci další vzácní hosté, a to 

rovněž herci Václav Knop a Štěpán 
Tuček, dále vedoucí sociálního od-
boru Městského úřadu v Jičíně Iveta 
Havlová a v neposlední řadě zástup-

ci slovenské partnerské organizace 
Spokojeného domova Seniorka  
v čele s jejím ředitelem Miroslavem 
Mlynárem. Všichni hosté pozdravili 
přítomné a rovněž předávali oceně-
ní.

A kdo ocenění získal? Cenu ve-
řejnosti Kateřina Maxová, cenu od-
borné veřejnosti Jan Vaněk a cenu 
in memoriam Daniel Ženíšek. Každý 
z nominovaných však byl vítězem už 
tím, co dokázal. Příběhy všech při-
pomněly, jak důležité je jít za svými 
sny bez ohledu na překážky.

Po vyhlášení cen následovala 
přestávka, o které bylo možné se  
s nominovanými a jejich tvorbou 
blíže seznámit ve foyer. Například 
Radek Zejbrdlich předvedl ukázku 
výroby dřevěných dekorací.

Na první část poté navázal bál 
Spokojeného domova, na kterém  
k tanci i poslechu zahrála kapela Ve-
selí pozůstalí.

Děkujeme nejen nominovaným, 
ale také všem, kteří se na této akci 
podíleli – odborné porotě, zaměst-
nancům, partnerům, dobrovolníkům, 
hostům i vám, kteří jste přišli podpo-
řit a ocenit ty, kteří navzdory nepřízni 
osudu tvoří, pomáhají a inspirují.

Pokud jste slavnostní večer pro-
pásli, nevadí. Již teď můžete začít 
přemýšlet, zda nemáte kolem sebe 
podobnou inspirativní osobnost, kte-
rou byste mohli nominovat na příští 
ročník.

Petr Novák, 
Spokojený domov

Nadějný závodník Pavel Ketner z Veselé
Devítiletý Pavel Ketner z Veselé 
patří mezi největší naděje českého 
motokrosu ve své kategorii. Na mo-
torce seděl poprvé už ve třech letech  
a o čtyři roky později, ve věku sed-
mi let, odstartoval svůj první závod. 
V roce 2024 absolvoval svou první 
kompletní závodní sezónu v seriálu 
MX Batti Cup a dalších, kde se pra-
videlně umisťoval na prvních a dru-
hých místech.

Jeho největším dosavadním 
úspěchem je vítězství v Otevřeném 
mistrovství ČR v Krásné Lípě, kde 
se dokázal prosadit mezi silnou 
konkurencí a vybojovat první místo. 
Tento výsledek ukázal, že má v rám-
ci své kategorie potenciál závodit na 
nejvyšší úrovni.

Celou sezonu 2024 závodil na 
KTM 50 ccm, ale pro sezónu 2025 
chystá velkou změnu. Přechází na 
silnější kubaturu 65 ccm a bude jez-
dit na motocyklech Yamaha a Gas-
Gas. Tento přechod znamená nejen 
vyšší výkon, ale i větší technickou 
náročnost tratí, což Pavlovi vyho-
vuje – nejraději totiž jezdí na tratích 
plných skoků, které mu umožňují po-
souvat své limity.

Jan Vaněk, Jakub Kazda, Čeněk Pekař, otec Daniela Ženíška Petr Ženíšek, Kateřina Maxová, Vojtěch Jan Kotek a Radek 
Zejbrdlich. V pozadí za klávesami Jaroslav Špička. Foto: 4x Jitka Kořínková

„Pavel se neustále zlepšuje  
a jeho přechod na silnější stroj je 
přirozeným krokem v jeho vývoji. 
Tvrdě trénuje a do každého závodu 
dává maximum,“ říká jeho trenér  
a zároveň dědeček, který ho od 
malička vede a pomáhá mu rozvíjet 
jeho talent.

Pavel se připravuje na další 
sezónu a má jasný cíl – účastnit se 
dalších závodů v Česku i v zahraničí 
a ukazovat, že patří mezi nejlepší 
jezdce ve své věkové kategorii. Díky 
talentu, tvrdé práci a rodinné podpo-
ře má skvělou šanci dosáhnout ještě 
vyšších cílů.

Pokud byste chtěli Pavla sle-
dovat nebo podpořit, můžete ho 
najít na facebooku. Do budoucna  
bude hledat sponzory, kteří by mu 
pomohli s vybavením a účastí na 
závodech.

Motokros je sport, kde kromě 
talentu rozhoduje i vytrvalost a od-
vaha. A Pavel Ketner je důkazem, že 
mladí jezdci mají v českém motokro-
su velkou budoucnost.

Zuzana Ketnerová

Oceněná Kateřina Maxová s moderátorkou Lucií Fürstovou. Iveta Havlová předala cenu paralympionikovi Janu Vaňkovi. Herec Štěpán Tuček předal ocenění pro Daniela Ženíška udělené in memoriam.

Fotbalisté ocenili nejlepší 
hráče uplynulé sezóny
Mnichovohradišťský SK vyhlásil na 
valné hromadě, která se odehrála 
22. února, nejlepší hráče jednotli-
vých mládežnických týmů.

V kategorii U7 byl vyhlášen celý 
tým trénující pod Matějem Pfeife-
rem, v kategorii U9 Kryštof Hozman 

a Artur Velychko, v kategorii U11 
Richard Kafluk a Josef Kolomazník, 
v kategorii U13 Josef Alnatour, v ka-
tegorii U15 Josef Stand a v kategorii 
U19 Jakub Kučera. Všem oceněným 
gratulujeme a přejeme, ať vám to 
kope! (wes)
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Typická příjmení Mnichovohradišťska: Flanderka
Původ příjmení

Jako příjmí je jméno Flanderka 
doloženo již roku 1554. Původ je 
nejasný a nabízí se několik hypotéz. 
Jako Flanderka mohl být označen 
člověk, který pocházel z Flander. 
Slovo „flanderka“ bylo rovněž ozna-
čení pro flanderské sukno. Nositel 
příslušného příjmení tedy mohl být 
tkadlec nebo obchodník s látkami. 
Flander ale také bylo nářeční ozna-
čení pro „trhana“ a „špatné svrchní 
roucho“. 

Výskyt příjmení
Příjmení Flanderka lze označit 

za typické pojizerské. V roce 2016 
mělo v celé ČR 138 nositelů, z toho 
72 žilo v ORP Liberec, Jablonec nad 
Nisou, Turnov, Mnichovo Hradiště  
a Mladá Boleslav. Na Mnichovohra-
dišťsku je příjmení doloženo nejvíce 
v obcích Sezemice, Koryta, Sovinky, 
Drahotice, v těsném sousedství pak 
ve Svijanském Újezdu a Pěnčíně.

Členové našeho spolku mají 
o rodu vypátrané jen dílčí střípky, 
ne všechny Flanderky se podařilo 
zařadit do vzájemných souvislostí. 
Podrobnější zpracování rodu bude 
vyžadovat ještě další výzkum. Člá-
nek je proto jen jakýmsi základním 
nástinem vybraných větví. O to více 
prosíme čtenáře o případné další 
poznatky, které by nám v naší práci 
pomohly.

Sovinky čp. 32 (dnes čp. 36)
Sovinky jsou malá obec, která 

patří pod Drahotice – Chocnějovice. 
Zde se jako nejstaršího z rodu Flan-
derků podařilo dohledat Jana Flan-
derku, který se narodil kolem roku 
1733 a zemřel 28. července 1772 
v Sovinkách čp. 32. Jeho manželka 
se jmenovala Magdalena. Ze sňatku 
vzešly a byly dohledány dvě děti.

Matěj Flanderka se narodil 
20. února 1768 na Sovinkách, byl 
chalupník. Oženil se 18. listopadu 
1792 v Sovenicích čp. 26 s Terezií 
Sedláčkovou, narozenou 27. srpna 
1767, dcerou sedláka a rychtáře 

Pavla Sedláčka a matky Kateřiny 
Hozákové z Loukovce. Ze sňatku se 
narodilo celkem 11 dětí. Terezie ze-
mřela 22. prosince 1836 na dušnost 
na Sovinkách čp. 32, úmrtí Matěje 
nebylo dohledáno.

Josef Flanderka se narodil v po-
řadí jako čtvrté dítě 4. června 1798 
v Sovinkách čp. 32. Dne 9. června 
1838 se přiženil do Sezemic čp. 8. 
Vzal si Annu Pelantovou, narozenou 
13. března 1804. Ze sňatku bylo do-
hledáno pět dětí. Z nich je pokračo-
vatelem rodu Josef Flanderka, který 
se narodil 15. března 1833 jako ne-
manželský a byl legitimován až sňat-
kem rodičů v roce 1838. Narodil se  
v Sezemicích čp. 8, taktéž se tam 
narodila jeho sestra Anna v roce 
1837, opět jako nemanželská. Další 
děti se již narodily po sňatku, a to již 
v domě čp. 34, kde rodina dále žila. 
Úmrtí Josefa a Anny nebylo dohle-
dáno, dá se předpokládat, že dožili  
v domě v Sezemicích čp. 34.

V domě na Sovinkách zůstal 
zřejmě hospodařit některý z bratrů. 
Ten v roce 1875 nebo 1876 dům 
prodává manželům Kovářovým. Je-
jich dcera Božena se provdala za Jo-
sefa Sedláčka z Bud čp. 5. Do rodu 
Sedláčkových patří matka Renaty 
Hoffmanové, provdané Špalkové. 
Sedláčkovi žili na Sovinkách čp. 32, 

později přečíslované na 36, až do 
roku 1977.

Drahotice
Nejstarší dohledaný Flanderka 

v Drahoticích je Jiří, který zemřel 
19. února 1701 ve věku 86 roků, 
narodil se tedy kolem roku 1615. 
Dalším dohledaným je sedlák Adam 
Flanderka, narozený kolem roku 
1703 a později uváděný jako sedlák 
v Drahoticích. Zemřel 9. února 1761. 
Jeho manželka se jmenovala Ma-
rie. Z manželství lze dohledat syna 
Jana Flanderku, který se třikrát ože-
nil. Poprvé s Annou Flanderkovou  
z Jirska, která zemřela v 50 letech.  
Z manželství byly dohledány čtyři 
děti. Podruhé s Annou Roubínkovou 
z Radostína, která zemřela při poro-
du druhého dítěte v 37 letech. Potře-
tí s Kateřinou Červinkovou, dcerou 
Václava Červinky, chalupníka ze St-
řížovic. Ze třetího sňatku se narodily 
čtyři děti, z nich druhá v pořadí byla 
Terezie Anna Flanderková, provda-
ná 18. listopadu 1798 za Františka 
Pelanta z Drahotic čp. 5.

Sezemice
Josef Flanderka se narodil 15. 

března 1833 v Sezemicích čp. 8, 
byl domkář na čp. 34. Dne 1. února 
1864 se oženil s Annou Beránkovou, 

narozenou 21. června 1844 v Ko-
rytech čp. 9, dcerou Jana Beránka, 
chalupníka z Koryt čp. 9, a matky 
Marie Neumanové, dcery Václava 
Neumana, sedláka z Loukova čp. 46 
a matky Ludmily Lankašové z Příšo-
vic čp. 18. Ze sňatku bylo dohledáno 
celkem sedm dětí, z nichž nejmladší 
Bohumil je pokračovatelem rodu. 
Úmrtí Josefa a Anny nebylo dohle-
dáno.

Bohumil Flanderka se narodil 
20. listopadu 1881 v Sezemicích čp. 
8, byl natěrač. V roce 1905 zakoupil 
od Josefa Tomsy, který pocházel pů-
vodně z Pěnčína čp. 6, chalupu na 
návsi v Pěnčíně čp. 5. Oženil ses 
Emílií Mohelskou z Vitanovic čp. 19, 
dcerou Karla Mohelského z Vitano-
vic a matky Marie Peldové z Pěnčína 
čp. 20. Z manželství se narodili dva 
synové. Bohumil se oženil do Mo-
helnice nad Jizerou. Václav zůstal 
hospodařit v domě v Pěnčíně čp. 5.

Pěnčín
Syn Bohumila Flanderky ze Se-

zemic Václav Flanderka se narodil 
19. srpna 1909 v Pěnčíně čp. 5. Byl 
zedník a obkladač. Oženil se Bla-
ženou Hendrychovou. Z manželství 
se narodily tři děti. Chlapci Václav 
a Vratislav a dcera Alena. Po smrti 
Václava a Blaženy žila v domě Ale-

KALENDÁR AKCÍˇ

13. DUBNA, 15:00 MINECRAFT FILM

16. DUBNA, 19:00 JAK SE NÁM TO MOHLO STÁT?

KINO

12. DUBNA, 20:00 MOŘE NA DVOŘE

9. DUBNA, 19:00 NESMÍRNÝ

10. DUBNA, 19:00 MARIA

9. DUBNA, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ V DOBRÉM I ZLÉM

6. DUBNA, 15:00 JAKO Z DIVOKÝCH VAJEC

5. DUBNA, 20:00 JAK SE NÁM TO MOHLO STÁT?

11. DUBNA, 20:00 V PASTI

9. DUBNA, 17:00 A 20:00, TALK SHOW
VEČER S ONDŘEJEM VETCHÝM

DO. 20. KVĚTNA, GALERIE KONÍRNA ZUŠ MNICHOVO HRADIŠTĚ
VÝSTAVA MICHAELY VÉLOVÉ MAUPICOVÉ: OTISKY

OSTATNÍ

DIVADLO

17. DUBNA, 19:00 VYŠEHRAD DVJE

DO 29. SRPNA, NÁBYTEK HONZA (VÍTA NEJEDLÉHO 1299)
VÝSTAVA FOTOGRAFIÍ PHDR. KARLA VLČKA A DUŠANA UHRÍKA

23. DUBNA, 10:00 DOPOL. PROMÍTÁNÍ VANDRÁCI NA OSTROVĚ LIDOJEDŮ

23. DUBNA, 19:00 MOŘE NA DVOŘE

20. DUBNA, 15:00 AGENT ČUNÍK

18. DUBNA, 20:00 SNĚHURKA

19. DUBNA, 20:00 VYŠEHRAD DVJE

24. DUBNA, 19:00 PINK FLOYD AT POMPEII – MCMLXXII

30. DUBNA, 19:00 ŽLUTOU ŽÁBOU DO ZEMĚ MODRÉHO NEBE

25. DUBNA, 20:00 VYŠEHRAD DVJE 

27. DUBNA, 15:00 LIŠÁK A ZAJDA ZACHRAŇUJÍ LES 

4. DUBNA, 20:00 MINICRAFT FILM

17. DUBNA, 19:00, KONCERT
BAROQUE TOP SUMMITS 1., 15. A 29. DUBNA, 17:15 AŽ 21:15

VEČER S DUNGEONS & DRAGONS
4. AŽ 5. BŘEZNA, 18:00 AŽ 11:00
JARNÍ PŘESPÁNÍ V KLUBU
12. DUBNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
17. DUBNA, 7:30 AŽ 16:00
VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY V KLUBU

3. A 10. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
3., 10. A 24. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
4., 11. A 25. DUBNA, 8:30 AŽ 11:30
MINIŠKOLKA 3 (PÁTEK)

24. DUBNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
TROSEČNICE

3. DUBNA, 19:00 MOŘE NA DVOŘE

26. DUBNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
TCHYNĚ NA ZABITÍ (DS TYL MNICHOVO HRADIŠTĚ)

5. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
JARNÍ PÍSNIČKA – SETKÁNÍ SMÍŠENÝCH SBORŮ

30. DUBNA, 17:00 AŽ 18:00
STAVĚNÍ MÁJKY

2., 9., 16., 23. A 30. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA 2 (STŘEDA)

4. DUBNA 15:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
JARNÍ PÍSNIČKA – SETKÁNÍ PŘÍPRAVNÝCH SBORŮ

1. DUBNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
ZAHÁJENÍ TURISTICKÉ SEZÓNY NA ZÁMKU

7. DUBNA, 17:00, SÁL KLUBU MN. HRADIŠTĚ S.R.O.
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA

13. DUBNA, 13:00, FARA MNICHOVO HRADIŠTĚ
VÍTÁNÍ JARA

na (1948–2024), která se provdala 
za Stanislava Špalka (1947–2022).

Další Flanderkovi žili v Pěnčíně 
čp. 12, ti však byli původem z Koryt.

Koryta
V Korytech je doložen Chalup-

ník Jiří Flanderka (narozen okolo 
1766), který měl s manželkou Ka-
teřinou, roz. Bartošovou, minimálně 
čtyři děti: Kateřinu (* 1790), Jana 
(* 1791), Annu (* 1793) a Jiřího (* 

1798). Kateřina porodila jako svo-
bodná matka syna Jana Flanderku 
(* 1818), který se oženil s Marií Mrá-
zovou z Pěnčína čp. 12. V Pěnčíně 
se jim narodil syn Václav Flanderka 
(1862–1937), který byl bednářem. 
Žil ve Svijanském Újezdu a jeho po-
tomci v Sezemicích čp. 22.

Renata Hoffmanová, Petr Novák, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

7., 14. A 28. DUBNA, 9:00 AŽ 16:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
1., 8., 15., 22. A 29. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO

26. DUBNA, 20:00 ŽLUTOU ŽÁBOU DO ZEMĚ MODRÉHO NEBE

2. DUBNA, 19:00 BOB DYLAN: ÚPLNĚ NEZNÁMÝ 26. DUBNA, 5:30, PLÁŽ NA KAMÍNKÁCH
VÍTÁNÍ PTAČÍHO ZPĚVU

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

Vzpomínka bývalého starosty Sezemic 
Josefa Černého na Flanderkovy z čp. 34

Na rodinu Flanderkových se pa-
matuji. Jejich domek byl pod 
námi (čp. 34) u silnice, kde jsem 
trávil své dětství. Paní Flanderko-
vé jsme říkali „teta“ Flanderková 
– kostelníková, neboť se starala 
o kostel. Vždy měla doma přes 
zimu vzácnou křtitelnici, kterou 
po revoluci ukradli. V dětství se  
o mne i o sestru starala a tak tro-
chu nás i vychovávala (padesátá 
léta 20. století), když rodiče praco-

vali v zemědělství. Její svobodný 
syn zemřel náhle při skládání obilí. 
Můj otec byl jeho kamarád. Prý mu 
říkal, ať počká se skládáním, až se 
vrátí z Mnichova Hradiště, že mu 
pomůže, ale… Už k tomu nedo-
šlo. Domek byl ve tvaru písmene 
L s malou pavlačí, a protože paní 
Flanderková nikoho jiného neměla, 
po jejím úmrtí domek chátral a pak 
byl zbořen. Tím skončil i rod Flan-
derkových ze Sezemic čp. 34.

Babičky na cestě do kostela v roce 1969. Zprava Marie Flanderková, Anna 
Černá a Marie Šorejsová. Do kostela v Sezemicích chodily v 60. a 70. 
letech každou neděli většinou už jen babičky. Jak jich ubývalo, mše se 
konaly méně často.

Dům čp. 34 stál na silnici ze Sezemic do Drahotic poslední po pravé straně.

28. DUBNA, 16:00, PLÁŽ NA KAMÍNKÁCH
BRIGÁDA NA PLÁŽI „NA KAMÍNKÁCH“

22. DUBNA, 14:00, MĚSTSKÝ HŘBITOV
UCTĚNÍ PAMÁTKY VÁCLAVA JANA SEKERY

9. A 23. DUBNA, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚÚ
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

15. DUBNA, 17:30, DŮM LUDMILA (NA NÁVSI 229, VESELÁ)
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

15. DUBNA, 17:00, SÁL KLUBU MN. HRADIŠTĚ S.R.O.
PŘEDNÁŠKA DROBNÉ SAKRÁLNÍ PAMÁTKY 
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Vzpomínky Karla Holaty na odboj na Mnichovohradišťsku
Pro dubnové pokračování našeho 
miniseriálu o posledních měsících 
druhé světové války v našem kraji 
jsme připravili úryvky z autentických 
vzpomínek jednoho z vedoucích 
činitelů protifašistického odboje na 
Mnichovohradišťsku Karla Holaty.

Karel Holata, narozen 26. říj-
na 1908 v Benešově, pracoval 
jako technický úředník v přádelně   
v Dařenicích (pozdější LIAZ Lou-
kov), kde i bydlel. Od roku 1939 vedl 
vlastní sokolskou odbojovou skupinu  
a spolupracoval se skupinami dal-
šími, včetně generála Slunečka 
– ALEX, skupiny PROUD a sovět-
ské zpravodajské skupiny majora 
Volka – Chranovského, která půso-
bila v našem kraji od března 1945. 
Po osvobození v květnu 1945 byl 
Karel Holata zvolen prvním před-
sedou Okresního národního výbo-
ru Mnichovo Hradiště a zásadním 
způsobem se podílel na obnově 
mnichovohradišťského okresu. Byl 
členem národně socialistické strany, 
po únoru 1948 byl zatčen a vyšetřo-
ván Státní bezpečností. Byl nucen 
odejít za prací do severních Čech, 
zemřel 28. února 1991 ve Frýdlantě 
v Čechách. Své rozsáhlé vzpomínky 
sepsal v roce 1988. Jsou součástí 
jeho pozůstalosti uložené v archivu 
muzea.

Z mého života...
Často se mi vrací myšlenky na 

můj život, který nebyl lehký, a tak 
jsem se rozhodl po pravdě napsat 
události od roku 1939. Píši to přede-
vším proto, aby moje děti i vnoučata 
se dozvěděla, co všechno je možno 
prožít a vydržet. V době nesvobody 
– v okupaci…

…Jednoho dne mne vyhledal 
Sláva Holas a naznačil mi, že má 
příkaz napojit parašutistickou skupi-
nu vyslanou naší zahraniční vládou 
z Anglie s odbojem v Českosloven-
sku a že mi dá možnost setkat se 
s vedoucím uvedené skupiny. Říkal 
mi, že para-skupina MARTA – BA-
RIUM byla vyslána s úkolem sloučit 
různé odbojové skupiny do celkové 
organizace domácího odboje. Vy-
světlil mi podrobnosti mého setkání 
s velitelem skupiny škpt. Šanderou, 
dal mi heslo a ohlas a připomněl mi, 
že v případě nejasností a nedůvěry 
okamžitě parašutista střílí, jelikož 
bylo již mnoho zrady.

Místo setkání bylo určeno za 
Žďárem na polní křižovatce u dvou 

vysokých stromů. Jakmile se seše-
řilo, vzal jsem si pistoli a nepozoro-
vaně odešel z domu. Na místo jsem 
se dostal o něco dříve, než byl sta-
novený čas setkání. Sedl jsem si na 
mez a pozoroval. Najednou za mnou 
vyskočil muž a zvolal heslo. Pistoli 
měl namířenou na mne a po odsou-
hlasení hesla a ohlasu jsem se ptal 
na jméno civilního krejčího v Anglii. 
I to dobře vyšlo, a tak jsme si podali 
ruce a škpt. Šandera ihned přešel 
na své požadavky. Jako první bylo 
zprostředkovat setkání na Turnov-
sku… Jako druhý úkol bylo setkání 
s velitelem domácího odboje na 
Semilsku. Svojí hlavou jsem ručil, že 
nebude nic prozrazeno a že jména 
vedoucích odbojových skupin jsou 
spolehlivá. Já měl zase podmínku, 
aby veškeré záznamy o našem od-
boji zničil. To mně slíbil a říkal, že po 
zakódování vše se zničí.

Od této doby jsme pracovali po-
dle pokynů uvedené parašutistické 
skupiny. Musím však připomenout, 
že než jsme spolupracovali, žádal 
jsem prostřednictvím Slávy Hola-
se prověření této skupiny a to tím 
způsobem, že si sami dáme heslo  
a londýnský rozhlas při svém vy-
sílání do Československa nám jej 
oznámí. Vymyslel jsem si následující 
heslo: „Boženko, důvěřuj mi.” Sláva 
Holas vše zařídil a řekl mi přesný 
termín, kdy uvedené heslo bude vy-

síláno. Některým svým spolupracov-
níkům jsem o tomto prověření řekl  
a v uvedený den jsme společně če-
kali na zprávy z Anglie. Těžko popsat 
radost všech přítomných – radostí 
jsme slzeli a objímali se. Pro nás to 
byla jistota, že nepracujem zbytečně 
a že výsledek naší společné práce 

částečně pomůže k osvobození naší 
vlasti.

Dostávali jsme od vedení ALEX 
důležité pokyny a příkazy o zjištění 
německé vojenské výroby v okrese  
i mimo okres. Též o přesunu němec-
kých vojenských jednotek, jejich po-
čtu i materiálů. Tyto zprávy byly do-
dávány skupině MARTA-BARIUM.

Jako důležitý úkol byl najíti 
vhodná místa a nakresliti plánek 
náhradního letiště pro přistání na-
šich vojenských jednotek z Anglie. 
Plánek odborně zhotovil Ing. Lach 
a v termínu byl předán uvedené pa-
ra-skupině. Přistávací plocha byla 
vhodná mezi Březinou a Mnichovým 
Hradištěm a druhá za železničním 
přejezdem mezi Mnichovým Hra-
dištěm a Bakovem. Po osvobození 
bylo nouzové letiště mezi Březinou  
a Mnichovým Hradištěm vybudová-
no. Parašutistická skupina MARTA-
-BARIUM byla brzy prozrazena. Ve-
litel skupiny škpt. Šandera spáchal 
sebevraždu, někteří členové byli 
zastřeleni a por. Býčka jsme ukryli  
u našich odbojářů okolo Chocnějo-
vic.

Jednoho dne přišel ke mně 
Zdeněk Jonáš a přinesl mi půlku 
roztržené desetikoruny a říkal, že tu 

druhou část mají ruští parašutisté, 
které jsme již několik dní v lesích 
hledali a kteří byli shozeni v okolí 
Mužských skal. Naším úkolem bylo 
tyto dvě části skupiny spojit. Po ně-
kolika dnech se nám to podařilo. Po-
rovnali jsme obě půlky desetikoruny, 
a když k sobě patřily, dohodli jsme 
další. Jednalo se o parašutistickou 
zpravodajskou skupinu ruskou mj. 
Volka – Chranovského z armády ge-
nerála Koněva.

Nastala nám veliká práce k zís-
kávání různých zpráv pro tuto skupi-
nu. Byly to zprávy týkající se výroby 
pro Wermacht, přesunů vojsk, pře-
sunů vojenského materiálu a skladů 
vojenského materiálu.

Veškeré zprávy jsme dodávali 
prostřednictvím spojek, a to Tůmy 
a Kamaryta z Mnichova Hradiště  
a Slávka Holase z Březiny. Pro uve-
denou skupinu jsem obstaral občan-
skou legitimaci, kterou mi zajistil Fr.
Fišera a dr. Patočka z Mn. Hradiště.

Vzpomínám si, co jsem zažil při 
smluvené schůzce se spojkou veli-
tele mjr. Volka–Chranovského. Jel 
jsem na kole společně s Láďou Pe-
kařem, který jako doprovod mi dělal 
ochranu. Kola jsme si dali k náčelní-
ku Sokola v Dnebohu Chotěborovi.

Pak jsme šli směrem na zříceninu 
Valečov, kde jsem měl schůzku. 
Vyzbrojeni jsme byli pistolí a dvěma 
granáty. Před zříceninou jsme se 
rozdělili. Láďa Pekař zůstal na pra-
vé straně silnice a já jsem po levé 
straně přešel do lesa a dále přes les 
na mýtinku na vrchol zalesněného 
kopce. Tam jsem se usadil v polní 
brázdě na křižovatce polních cest, 
kde jsem se měl setkat se spojkou 
mjr. Volka.

Čekal jsem více jak hodinu, 
což bylo zpoždění proti ujednání,  
a začal jsem míti obavy. To se zhor-
šilo, když v lese bylo slyšeti střelbu  
a štěkot psů. Na zpáteční cestu přes 
les nebylo pomyšlení a dle poslechů 
se mi zdálo, že štěkot psů je silnější  
a že se ke mně blíží. Nemýlil jsem se. 
Na okrajích lesa jsem uviděl světlo  
a na protější straně též. Byla dosti 
velká tma, ale dle světel jsem po-
znal, že jedno světlo se blíží přímo 
proti mně. Byl jsem připraven se brá-
nit, ale vyčkával jsem, co bude dál. 
Toto světlo došlo asi dva metry přede 
mne a zhaslo. Po nějaké manipulaci 
se znovu rozsvítilo a tu jsem v odra-
zu světla poznal německého vojáka. 
Ten udělal světlem oblouk, na dru-
hé straně světlo udělalo též oblouk  
a pak se dal ten voják přes pole pří-
mo k protějšímu světlu.

To již bylo takové zpoždění  
a taková situace, že se již se spojkou 
nesejdem. Musel jsem se rozhod-
nout pro zpáteční cestu lesem. Ne-
bylo to snadné, psi občas zaštěkali 
a ojediněle padla rána. Jelikož jsem 
neměl jinou možnost, šel jsem velmi 
opatrně a tiše, abych na sebe neu-
pozornil.Po dlouhé době jsem došel 
na okraj lesa a tam jsem spatřil ně-
kolik nákladních aut a kolem těchto 
aut chodila stráž. Bylo mně jasné, 
že to je německá trestní výprava a 
obsadila les.

Hezkou dobu jsem vše pozo-
roval, jak se stráže střídaly a zjistil 
jsem, že dole za posledním autem 
je pod silnicí kanál a uznal jsem, že 
to je jediné místo, kudy mohu se do-
stat na druhou stranu. Vyčkal jsem, 
kdy se stráže sešly, a pak každý 
šel po jedné straně. Rychle přeběhl 
louku, prolezl kanálem a po stráni 
jsem se dostal k Pekařovi, který na 
mne čekal. Byl úplně zničen, neb se 
domníval, že ta střelba byla na mne  
a že jsem byl zastřelen.

Ale utrpení nebylo konce. Po 
delší době, a to již bylo po půlno-

Pietní akce připomene dvě významná výročí lékárníka Václava Jana Sekery
Václav Jan Sekera se narodil 13. 
května 1815 v Mnichově Hradišti do 
rodiny soukeníka a později hostin-
ského a starosty města Václava Se-
kery. Jeho matka Karolína, rozená 
Michálková, byla dcerou bývalého 
sládka klášterského pivovaru.

V letech 1825–1828 studoval na 
gymnáziu v Mladé Boleslavi a v roce 
1828 vstoupil do lékárnického učení 
u strýce Václava Vejricha, majitele 
lékárny v domě čp. 154 v dnešní ulici 
V Lipách. Tento dům býval venkov-
skou vilou Františky z Ehrenbergu, 
dnes je z něj obytný dům a Občer-
stvení U Františky. Učení Sekera 
ukončil v roce 1832, ale v lékárně 
zůstal jako asistent další čtyři roky, 
aby pomohl nemocnému strýci. Prá-
vě zde se poprvé setkal s herbáři 
a exotickými rostlinami, které strýc 
pěstoval ve skleníku a na zahradě.

V roce 1836 nastoupil na univer-
zitní studia v Praze, kde se věnoval 
mineralogii, chemii, zoologii a bota-
nice. Nejvíce ho ovlivnili profesoři 
Presl a Kostelecký. Už od dětství 
měl zálibu v sušení květů a listů, bě-

hem studií sestavoval herbáře, které 
se staly jeho celoživotním dílem. 
Díky přátelství s kolegou Friestraje-
rem se seznámil s prací botaničky 
Josefíny Kablikové z Vrchlabí, která 
se zabývala rostlinstvem Krkonoš.

V roce 1838 se Václav Jan Se-
kera ujal vedení lékárny v domě čp. 
154 v ulici V Lipách, kterou zdědil 
po svém strýci Václavu Vejrichovi. 
Ve městě v té době nepůsobil žádný 
knihkupec, a tak Sekera v lékárně 
prodával i knihy. Pokračoval také  
v sestavování herbářů, které postup-
ně věnoval různým školám, a stal 
se členem přírodovědných spolků  
v Praze, Brně, Drážďanech, Vídni  
a Řezně. Byl také čestným doktorem 
univerzity v Krakově a předsedou 
grémia lékárníků. Publikoval články 
v odborných časopisech, například 
v Oesterreichische botanische Zeit-
schrift, a dopisoval si s předními 
botaniky. V roce 1842 objevil v údolí 
Plakánku dosud neznámý druh kno-
tovky. Kromě botaniky se věnoval  
i entomologii, především sběru mo-
týlů nebo brouků.

V této době měl Václav Jan Se-
kera svatbu. Oženil s Annou Kittlo-
vou, dcerou hospodářského správce 
na Klášteře. Zda se jedná o vazbu 
na rodinu Kittlovu ze Šumburku, 
není zatím prokázáno. Měli spolu 
pět dcer a syna Emila, který v šest-
nácti letech zemřel. Nejstarší dcera 
Marie se později vdává za Václava 
Mráčka. Další z dcer, Eugenie, se 
provdala za pozlacovače Adolfa Že-
níška, proto byl Sekera dědečkem 
jejich syna narozeného 6. června 
1872 v Plzni, malíře a fotografa Bed-
řicha Ženíška.

Ve čtyřicátých až šedesátých le-
tech patřil Sekera mezi nejaktivnější 
vlastence ve městě. Dopisoval si na-
příklad s Josefem Kajetánem Tylem, 
o čemž svědčí dochované dopisy ve 
sbírce místního muzea, působil také 
v chudinském spolku jako účetní  
a pisatel žádostí pro negramotné. 
V roce 1860 si v Mnichově Hradišti 
otevřel knihkupectví a obchod s mu-
zikáliemi a uměleckými výrobky, kde 
propagoval česky psanou literaturu.

Od 10. června 1868 byl sta-

rostou Mnichova Hradiště, ale kvůli 
zdravotním problémům se ztrátou 
sluchu a s ohledem na nestabilní 
politickou situaci se funkce v roce 
1869 vzdal. 

V 70. letech zakoupil pozemek 
se zchátralým dřevěným domem na 
místním náměstí, ten nechal zbourat 
a postavit nový dům (čp. 243), kam 
v roce 1875 přesunul lékárnu, aby 
byla lépe dostupná lidem ze všech 

Velitel odbojové skupiny major Chra-
novský, zvaný Volk.

ci, jsme se ubírali k Chotěborovi  
v Dnebohu, kde jsme měli uschová-
na kola.

Tam jsme se dozvěděli, že ve 
všech domech byly prohlídky a že 
hledali parašutisty a jejich pomoc-
níky. Že prý přijelo sedm nákladních 
aut s německými vojáky a že pak 
jely směrem k Valečovu. Jaké štěstí, 
že si nevšimli několika kol, která byla 
v kolně.

Nic jiného nám nezbývalo, než 
rychle odjeti, abychom nevzbudili 
pozornost a stali se tak podezřelí.
Před Dnebohem na silnici stála dvě 
auta s Němci a byla to jediná cesta 
jak se dostat domů. Po krátké pora-
dě jsme se rozhodli, že odkryjeme 
zatemnění a plnými světly proje-
deme vedle sebe jako auto (Němci 
jezdili s plnými světly). Tím jsme 
zmátli stráže tak, že nebyli schopní 
nás zastavit, a tak jsme měli volnou 
cestu domů, kam jsme přijeli ve čtyři  
hodiny ráno.

Velkou akcí společně s ruskou 
parašutistickou skupinou mjr. Vol-
ka–Chranovského byl shod zbraní 
a radistky z letadla. Byl to neobvyklý 
zážitek a pro tuto akci byli vybráni 
odvážní a spolehliví odbojáři. Jed-
noho večera, přesně v uvedenou 
hodinu, měli jsme zapálit čtyři hro-
mady slámy, vzdálené od sebe cca 
60 metrů. Také se tak stalo a tu jsme 
s napětím čekali, zdali uslyšíme hu-
kot letadla. Nečekali jsme dlouho, 
snad jen tři minuty a tu se ozval 
hukot letadla, které asi čtyřikrát nad 
námi zakroužilo a pak nastalo to, co 
nás úplně ochromilo. Nejdříve spadl 
ohromný pytel se zbraněmi a pak  
s padákem radistka. Letadlo odletělo 
a pro nás nastala ohromná práce.

Na naše auto jsme největší 
rychlostí naložili pytel se zbraněmi 
a též rádistku a též před tím uhasili 
ohně, neb jsme věděli, že nastane 
alarm gestapa a Němců. Sám jsem 
musel urychleně se dostat domů.

Ještě jednou jsem se sešel  
s velitelem para-skupiny mjr. Vol-
kem–Chranovským… Před rozlou-
čením jsme vysvětlili, že na nádraží 
ve Svijanech stojí německý vojenský 
vlak s posádkou (cca 40 vojáků)  
a s vojenským materiálem. Dohodli 
jsme se, že tento vlak s posádkou 
odzbrojíme a den jsme si určili 5. 
květen, aniž jsme předpokládali, že 
to bude den květnové revoluce.

Jana Dumková

Karel Holata vedl od roku 1939 vlastní odbojovou skupinu.

částí města. Lékárna dostala název 
U Zlatého lva a následně fungovala 
více než sto let. 

Václav Sekera zemřel 21. dub-
na 1875. Část jeho pozůstalosti se 
nachází v mnichovohradišťském 
muzeu a jeho herbáře uchovává 
Přírodovědné oddělení Národního 
muzea.

Po smrti Václava Jana Seke-
ry lékárnu převzal jeho zeť Václav 
Mráček, manžel nejstarší Sekerovy 
dcery Marie, který nastoupil na mís-
to magistra v Sekerově lékárně už  
v roce 1869. Po Václavu Mráčkovi 
vedl lékárnu jeho syn Camil. Ten 
však v roce 1908 v mladém věku ná-
hle zemřel, a tak dědictví získala Ca-
milova sestra Marie, provdaná za ře-
ditele berního úřadu Adolfa Stoupu. 
Provoz lékárny pronajímali, až se 
ho v roce 1938 ujal jejich syn PhMr. 
Adolf Stoupa. Ten však tragicky umí-
rá v Mauthausenu 5. prosince 1941. 
Poslední majitelkou rodinné lékárny 
byla paní Marie Tolarová, rozená 
Stoupová, která ji zdědila po zemře-
lém bratrovi. Přišel ale únor 1948  

a lékárna byla znárodněna. Paní 
Tolarová v domě čp. 243 na náměstí 
bydlela až do své smrti v roce 1984, 
část vybavení rodinné lékárny věno-
vala do městského muzea. Lékárna 
ale v tomto domě fungovala do 90. 
let 20. století, následně ji vystřídal 
obchod s kosmetikou Ryor, knihku-
pectví Kniha Monna, později zlatnic-
tví, pojišťovna nebo oční optika.
    
 Lucie Lupusoru,

Muzeum města Mn. Hradiště

Václav Jan Sekera byl krátce také 
starostou Mnichova Hradiště.

Rok 2025 je významný díky 
výročím spojeným s Václavem 
Janem Sekerou. Připomínáme 
si 210 let od jeho narození a 150 
let od úmrtí. U příležitosti těchto 
jubileí vás zveme k účasti na pi-
etní akci – položení věnce k jeho 
hrobu na hřbitově v Mnichově 
Hradišti. Akce se uskuteční  
v úterý 22. dubna ve 14 hodin. 
Sraz účastníků bude u hlavního 
vstupu na hřbitov krátce před 14 
hodinou.  



Chcete inzerovat
v Kamelotu?

Máte zájem o umístění inzertního 
materiálu v městském zpravodaji  
Kamelot a chcete tak oslovit všech-
ny mnichovohradišťské domácnosti? 
Obraťte se na Městské informační 
centrum Mnichovo Hradiště, které in-
zerci eviduje, podklady následně pře-
dává redakci a poskytnutí inzertního 
prostoru fakturuje (kontaktní osoba: 
Tomáš Hejdrych, tomas.hejdrych@
klubmh.cz, 326 772 464). Ceník 
inzerce naleznete na webu města  
v sekci Kamelot, zpravodaj vychází 
každý měsíc v nákladu 4070 kusů.

Příjem inzerce probíhá vždy do 
15. dne v měsíci, máte-li tedy zájem 
o inzerování v květnovém čísle, ne-
zapomeňte předat své podklady do 
15. dubna. Zároveň platí, že inzertní 
prostor je v Kamelotu limitován. Pro-
to doporučujeme inzerci, zejména 
na barevných stranách, objednávat 
v předstihu. (red)
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OBĚDY 
ZA 99Kč
NAŠE KUCHYNĚ 
VÁM, DO MNI-

CHOVA HRADIŠTĚ, 
NABÍZÍ ROZVOZ 

OBĚDŮ DOMŮ, DO 
PRÁCE.

DENNĚ VÝBĚR 
Z DEVÍTI JÍDEL 

S POLÉVKOU

INFORMACE 
A OBJEDNÁVKY
tel: 607 339 955

e-mail: jidlohra-
diste@seznam.cz

Zavolejte nebo na-
pište. Jídelní lís-

tek vám přivezeme 
nebo pošleme.

Cena: polévka + 
hlavní jídlo 

za 99Kč
Doprava je zdarma.

Děkujeme, 
jídelna z Kováně

Hoškovice na titulní stránce časopisu Od Ještěda k Troskám
Fotografie jarních Hoškovic od Karla 
Hubače zdobí nové, první letošní, 
číslo vlastivědného sborníku Od 
Ještěda k Troskám. Dozvědět se  
v něm můžete opět řadu zajímavých 
informací. 

Milovníci přírody si jistě rádi 
přečtou o výskytu motýlů u rybníka 
Vražda či o tom, které ptáky mů-
žeme vidět a slyšet v našem okolí  
v tuhých mrazech. Pamětníci za-
vzpomínají na dvě výrazné osobnos-
ti Turnovska – gymnaziálního profe-
sora a básníka Jaromíra Horáčka 
a všestranného sportovce Václava 
Zakouřila. Dobovými fotografiemi 

bohatě ilustrovaný text zachycuje 
počátky lázeňství v městečku Že-
leznice na Jičínsku, jehož lázeňské 
domy patřily určitou dobu i rodině 
herečky Blanky Waleské. Zajímavý 
článek napsal Vojtěch Rulc, který 
pátral po osudech pruského vojáka 
z války roku 1866 pohřbeného neda-
leko Žehrova. Text o Národním sou-
ručenství na Mnichovohradišťsku se 
váže k období protektorátu a 2. svě-
tové války, od jejíhož konce uplyne 
80 let. Další články se věnují Sobo-
tecku, Semilsku i Železnému Brodu 
a několika výrazným osobnostem 
kraje od Ještěda k Troskám. 

Obsahově je toto číslo velmi 
pestré, každý čtenář si v něm jistě 
najde něco zajímavého.

Sborník vydává Paměť Českého 
ráje a Podještědí z.s. jako čtvrtletník. 
V Mnichově Hradišti jej lze pořídit 
v Trafice D. Abraham na náměstí, 
v Knihkupectví a papírnictví Hana 
Otáhalová v Turnovské ulici a také 
v Muzeu města Mnichovo Hradiště. 
Případně jej rovněž nabízí půltuctu 
prodejních míst v nedalekém Turno-
vě.

Jana Dumková


